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Vážení spoluobčané,
když začal letošní rok 2021, nacházeli 
jsme se v  souvislosti s  pandemií a  ší-
řením nemoci Covid-19 v  nouzovém 
stavu, který byl vládou České repub-
liky postupně prodlužován až do  11. 
dubna 2021. A jak se zdá, v nouzovém 
stavu tento rok zřejmě i  ukončíme, 
neboť z  důvodu zhoršující se epide-
miologické situace, zejména ve vý-
chodní části naší republiky, byl od 26. 
listopadu 2021 nouzový stav opětov-
ně vyhlášen. V naší obci bylo k datu 27. 
listopadu zaznamenáno 45 aktivních 
případů této nebezpečné a  vysoce 
infekční nemoci. Zatímco v  loňském 
roce bylo v souvislosti s danou nemo-
cí hlavním tématem zajištění roušek, 
respirátorů a  jejich nošení, v  letošním 
roce rezonuje celou společností otáz-
ka očkování, která tuto naši společnost 
rozděluje na dva tábory, a to namísto 
toho, abychom se sjednotili a společně 
postupovali v  boji proti této globální 
pandemii. Při tom ke konci loňského 
roku, ve kterém byly v  důsledku této 
nemoci zaznamenány enormní hos-
podářské ztráty a rekordní počty  mrt-
vých  v celém světě i v naší republice, 
všichni s nadějí očekávali, že záchrana 
přijde až s vakcínou a očkováním. Situ-
ace je však taková, že ve veřejných sdě-
lovacích prostředcích, na sociálních 
sítích i  přímo mezi lidmi jsou v  sou-
vislosti s  očkováním vedeny debaty 
o tom, do jaké míry lze omezit svobo-
du jednotlivce ve prospěch zdraví spo-
lečnosti. Já osobně jsem toho názoru, 
že očkování proti covidu by nemělo 
být povinné  a i v době pandemie by 
měl mít  občan  možnost svobodně se 
rozhodnout, zda očkování podstou-
pí či nikoliv. Na druhé straně by však 
neočkování měli přijmout, respekto-
vat a  dodržovat všechny povinnosti 
k  ochraně druhých (testování, nošení 
ochranných prostředků, dodržování 
nařízených vládních opatření aj.). Zá-
roveň bychom ale měli také neúnavně 
vysvětlovat a  přesvědčovat, proč je 
očkování důležité, a  to včetně využí-
vání opravdu pravdivých a skutečných 
případů z nemocnic, které ukazují, že 

realita je neradostná, drsná a  někdy 
i fatální, kdy neočkovaní by chtěli vrá-
tit čas zpět a nechat se očkovat.  A pro 
tyto příklady nemusíme chodit daleko.  
Naše spádová Nemocnice Kyjov dne 
23. listopadu z  důvodu plného obsa-
zení lůžek intenzivní péče vyhlásila 
stav hromadného postižení osob, což 
je mimořádná událost, při níž zdravot-
nické zařízení kvůli nedostatku zdrojů 
již není schopno poskytovat zdravotní 
péči odpovídající běžnému standardu 
v České republice. V návaznosti na tuto 
skutečnost primář ARO této nemocni-
ce MUDr. Jiří Vyhnal, který svádí bitvu 
s covidem tzv. v první linii, sepsal vý-
zvu adresovanou všem občanům naší 
země, ve které apeluje, aby se lidé oč-
kovali a  dodržovali všechna opatření 
včetně nošení respirátorů. Ve své vý-
zvě dále mj. uvedl cit.: „Kdybychom se 
všichni chovali ohleduplně k ostatním 
i k sobě, tak nebude potřeba zavádět 
nepopulární omezení, které likvidují 
naši ekonomiku a svobodu“. 
Jako Váš starosta bych chtěl využít tuto 
příležitost a poprosit Vás, občany Lipo-
va, pokud jste tak dosud neučinili a je 
to alespoň trochu možné, nechte se 
naočkovat. Zvažte znovu svůj postoj 
a rozhodnutí v této věci, ať už Vaše do-
savadní důvody byly jakékoliv (obavy 
z  vakcíny, zpochybňující informace 
na sociálních sítích a  webech, názo-
ry kvazi-odborníků, politické důvody 
aj.). Očkování je důležité ze tří důvodů: 
1) přímo chrání očkovaného, 2) snižu-
je pravděpodobnost přenosu nemoci, 
3) snižuje pravděpodobnost těžkého 
průběhu nemoci, následné hospita-
lizace a  příp. úmrtí. Pokud tato moje 
výzva přesvědčí k  očkování alespoň 
jednoho z Vás, bude mít svůj význam. 
V současné době, kdy se objevila nová 
další nebezpečná mutace koronaviru 
(omikron), reálně hrozí, že potlačení 
pandemie může trvat velmi dlouho, 
což může vést k  dalšímu poškoze-
ní zdraví, ztrátám na životech, jakož 
i  k  dalším ekonomickým a  sociálním 
propadům a  v  konečném důsledku 
i  ke skutečné ztrátě svobody. Je zřej-
mé, že jedinou cestou z  pandemické 

Ocima starostyˇ
krize je očkování, přičemž k  nápravě 
může vést jen společné úsilí, odpověd-
nost a spolupráce nás všech. 
I  za této situace, tedy v  době nouzo-
vého stavu, jsme již začátkem března 
započali s  realizací plánovaných in-
vestičních akcí. V měsíci květnu letoš-
ního roku byla především dokončena  
výstavba kanalizace „Lipov – IV. etapa, 
stoka AC-2“ v ulici „Žlábek“, kterou pro-
vedla dodavatelská fi rma SWIETELSKY 
stavební s.r.o., oblast Hodonín. Všem 
občanům, u  nichž v  souvislosti s  vý-
stavbou této kanalizace došlo k zása-
hu do upravených prostor před jejich 
rodinnými domy, děkuji za shovíva-
vost a  pochopení. Paralelně s  výstav-
bou shora uvedené kanalizace byla 
realizována oprava místní komunikace 
k vlakovému nádraží (odvodnění,  ka-
nalizační šachta, rekonstrukce podloží 
a  podkladu, nový asfaltový povrch, 
osazení obrubníků) a  výstavba chod-
níku podél silnice III/4992 (směrem na 
Tasov). Tyto dvě stavební akce rovněž 
realizovala společnost SWIETELSKY 
stavební s.r.o., oblast Hodonín. V  prů-
běhu roku dále došlo k obměně tech-
nické vybavenosti spojené se sběrem 
a  odvozem bioodpadu, kdy za cenu 
500 tis. Kč byl prodán nákladní auto-
mobil GAZELLE AMC a  8 kontejnerů 
(6 ks o objemu 2,5 m3 a 2 ks o objemu 
1,8 m3) a současně byl zakoupen starší 
nákladní automobil MAN TGL s novým 
hákových nosičem kontejnerů a 8 vět-
ších kontejnerů (6 ks o objemu 6,8 m3 
a  2 ks o  objemu 4,4 m3). Kromě od-
vozu bioodpadu bude tento nákladní 
automobil využíván i pro další potřeby 
obce (převoz zeminy, recyklátu, písků 
aj.). Vzhledem k tomu, že v příštím roce 
je plánována komplexní rekonstrukce 
veřejného osvětlení, spočívající zejmé-
na ve výměně výložníků a svítidel, byla 
letos provedena oprava všech sloupů 
(122 ks) veřejného osvětlení tj. beto-
náž patek, očištění a základní a vrchní 
nátěr sloupů. Prostřednictvím odbor-
né fi rmy byla dále provedena revitali-
zace zeleně na obecním hřbitově (ořez 
přerostlých chvojek). Abychom mohli 
pružně reagovat na aktuálně vyhláše-
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né dotační výzvy a tituly včasným po-
dáním žádostí o dotaci, bylo v letošním 
roce vybraným projektantům zadáno 
zpracování projektové dokumentace 
na tyto akce: „Předprostor koupaliště 
obce Lipov“, „Cyklostezka Lipov I. a  II. 
etapa“ a „Místní komunikace s  veřej-
ným osvětlením a vodovodem – ulice 
Za humny“. Jelikož součástí těchto za-
dání je i  zajištění veškerých vyjádření 
vlastníků inženýrských sítí a stanovisek 

V  návaznosti na změny v  oblasti 
odpadové legislativy od 1. 1. 2022 
a  v  souvislosti s  avizovaným zdra-
žením odpadových služeb svozové 
společnosti RUMPOLD UHB, s.r.o.  
v důsledku zdražení cen energií a po-
honných hmot, dojde v  příštím roce 
v naší obci k navýšení sazby poplatku 
za komunální odpad, a to na částku Kč 
600,--/osoba/rok. Důvodem pro toto 
navýšení je zejména skutečnost, že 
celkové náklady za obecní systém od-
padového hospodářství dlouhodobě 
značně převyšují příjmy, v  důsledku 
čehož je tato odpadová agenda kaž-
dý rok  stále více dotována obcí 
(v  současné době je odpadové hos-
podářství dotováno z  rozpočtu obce 

dotčených orgánů státní správy nut-
ných pro vydání stavebního povolení, 
jedná se zejména z časového hlediska 
o  poměrně náročnou činnost. Pláno-
vaný investiční záměr „Multifunkční 
hřiště u  fotbalových kabin“, na který 
se nám letos nepodařilo získat dotaci, 
bude přesunut do příštího roku s tím, 
že na tuto akci bude opětovně podá-
na žádost o dotaci. V oblasti podpory 
sportu a mládeže obec Lipov přistou-

částkou ve výši cca 450 tis. Kč/rok, 
takže po přepočtu na jednoho obča-
na činí tato dotace Kč 300,--/osoba/
rok). Rovněž bylo zohledněno, že se 
jedná o první navýšení od roku 2012, 
kdy po celou tuto dobu byl daný po-
platek neměnný (Kč 500,--/osoba/
rok.). Je nutné si při tom uvědomit, 
že se nejedná pouze o platbu za pra-
videlný svoz směsného komunálního 
odpadu uloženého v popelnicích, ale 
i  za svoz papíru, plastů a  PET lahví, 
kovů, nebezpečných odpadů, objem-
ných odpadů, jedlých olejů a tuků, za 
svoz bioodpadů rostlinného původu 
a  provoz obecní kompostárny, jakož 
i  za provoz obecní mezideponie tří-
děného stavebního a  demoličního 

pila od 1. 7. 2021 k  přímému fi nan-
cování všech kategorií mládežnické 
kopané (přípravka, žáci a  dorost FC 
Lipov z.s.), které zahrnuje odměnu tre-
néra mládeže a jeho cestovní náhrady, 
úhradu dopravy k zápasům, nákup fot-
balových dresů, tréninkových pomů-
cek, hliníkových přenosných fotbalo-
vých branek aj.
Níže přikládám soupis hlavních výdajů 
obce Lipov vynaložených v roce 2021:

odpadu (beton, cihla, pálená taška). 
Současně bych Vás chtěl informovat, 
že Rada obce Lipov  nově schválila 
pravidla, na základě  kterých bude 
roční platba členů jedné domácnos-
ti za komunální odpad navázána na 
objem směsného komunálního od-
padu uloženého v popelnicích (1 až 2 
osoby v domácnosti – 120 litrů, 3 až 4 
osoby v domácnosti – 240 litrů, 5 až 
6 osob v domácnosti - 360 litrů, 7 až 
8 osob v domácnosti - 480 litrů). Toto 
opatření, které by mělo být zavedeno 
v průběhu roku 2022 si sice vyžádá ur-
čitou administrativní zátěž spojenou 
s  výdejem nálepek dle objemu po-
pelnic (120 litrů a 240 litrů), avšak na 
druhé straně by mělo přispět ke spra-

Název akce Výdaje celkem Dotace Vlastní zdroje 
z rozpočtu obce

Kanalizace IV. etapa (ulice „Žlábek“)  2 202 104 1 573 800  628 304
Oprava místní komunikace a kanalizace k vlakovému nádraží     963 524    250 000  713 524
Chodník podél silnice III/4992 (směr Tasov)  1 555 079  1 407 839  147 240
Nákup nákladního automobilu MAN TGL s novým hákovým nosičem 
kontejnerů

 1 099 890 -     1 099 890

Nákup 8 ks kontejnerů    427 408 - 427 408
Oprava sloupů veřejného osvětlení     212 560 - 212 560
Revitalizace zeleně (hřbitov)       76.230    -   76 230
PD - „Předprostor koupaliště obce Lipov“       264 000 - 264 000
PD - „Cyklostezka Lipov I. a II. etapa“     400 510 - 400 510
PD - „Místní komunikace  – ulice Za humny“     152 460 - 152 460
Výsadba krajinné zeleně (obnova třešňové aleje, dub zimní, lípa srdčitá)     115 900   115 900 -
RBC1 Hájová – IV. etapa     136 200   136 200 -
Vybudování lokálního biokoridoru LBK 9 Přední díly–Rybník, následná 
péče první rok po výsadbě 

    184 030   184 030 -

Vrt HV-2 a přípojka vody na koupaliště     338 711 - 338 711
Recyklace a vývoz stavebního odpadu     242 443 - 242 443
Nákup sekačky Honda GXV 690     155 193 - 155 193
Oprava části polní cesty a předláždění plochy     121 172 - 121 172
Odsávání v bufetu a klimatizace skladu koupaliště     114 277 - 114 277
Vánoční osvětlení       94 285 -   94 285
Věžová sestava a dětské prvky na dětské hřiště       85 668 -   85 668
Celkem  8 941 644 3 667 769    5 273 875
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vedlivějšímu systému úhrad a  snad 
i  k  většímu třídění odpadů ze strany 
občanů. Kromě obecné prospěšnosti 
má sběr a  třídění komunálního od-
padu pro naši obec i nezanedbatelný 
fi nanční přínos, neboť např. za rok 
2020 jsme za toto třídění obdrželi od 
společnosti EKO-KOM, a.s. fi nanční 
odměnu ve výši 274.732,-- Kč. 
V  rámci této odpadové problematiky 
bych Vás chtěl současně upozornit, že 
do kontejnerů na bioodpad by neměly 
být v žádném případě odkládány od-
pady živočišného původu jako jsou 
např. uhynulá zvířata, vnitřnosti, kosti 
a  zbytky zabitých zvířat, staré maso 

Věřím, že pokud budeme úspěšní při 
vyřizování našich žádostí o  dotace,  
podaří se nám všechny vytýčené cíle 
a plánované akce splnit.    
Závěrem bych chtěl poděkovat čle-
nům zastupitelstva za jejich práci 
v  tomto roce, za jejich podporu při 
přijímání řady nesnadných rozhod-

a  jiný podobný živočišný odpad, kte-
rý se v  těchto kontejnerech pravidel-
ně vyskytuje. Takovýto odpad je ne-
jen zdrojem nákaz, zápachu a  líhnišť 
hmyzu, ale nemůže být ani zpracován 
v naší komunitní kompostárně, která je 
založena na principu vermikomposto-
vání tj. na schopnosti kalifornských ží-
žal přeměňovat biologicky rozložitelný 
odpad převážně rostlinného původu 
na kompost.  
I když v příštím roce 2022 lze očekávat 
další  pokles daňových příjmů s ohle-
dem na  aktuální epidemiologickou 
situaci a  nárůst mandatorních výda-
jů s  ohledem na extrémní nárůst cen 

nutí a také za důvěru, kterou od nich 
cítím a které si velmi vážím.     
Vážení spoluobčané, dovolte mně, 
abych Vám popřál pokojné proži-
tí adventního času a  samozřejmě 
i  následujících požehnaných svátků 
vánočních v kruhu svých nejbližších 
a do nového roku především hodně 

energií a pohonných hmot, chtěli by-
chom pokračovat v  realizaci dalších 
plánovaných investičních akcí, z nichž 
prioritní  bude rekonstrukce veřejného 
osvětlení, pokud se nám podaří získat 
dotaci. Jelikož se nám letos podařilo 
za užívání a  následný prodej obecní-
ho pozemku pod silnicí I/71 směrem 
na Blatnici pod Sv. Antonínkem získat 
od Ředitelství silnic a  dálnic ČR část-
ku 3,05 mil. Kč, máme určitý „fi nanční 
polštář“ i  pro případný neočekávaný 
propad daňových příjmů. Soupis plá-
novaných investičních akcí obce Lipov 
na rok 2022 zohledněných v  návrhu 
rozpočtu na rok 2022 je následující:

zdraví a  pokud možno i  optimismu. 
Věřím, že i  v  této nelehké a  mimo-
řádné době  se dokážeme semknout, 
podpořit jeden druhého a  vykročit 
do dalšího roku zase o  něco silnější 
a moudřejší.

JUDr. Ladislav Čerešňák 
starosta obce

Plánovaná akce Rozpočtové 
náklady celkem 

(předpoklad)

Dotace Vlastní zdroje

Rekonstrukce veřejného osvětlení  3 000 000 1 500 000  1 500 000
Multifunkční hřiště  3 600 000 2 000 000  1 600 000   
Automatický závlahový systém fotbalového hřiště     805 000      644 000    161 000
Nákup sekačky PARK PRO s příslušenstvím     450 000 -    450 000
Klimatizace a odvětrání baru na sokolovně     500 000 -    500 000
Oprava chodníků a zpevněných ploch v obci     500 000 -    500 000
Nákup víceúčelového komunálního vozidla včetně příslušenství  2 500 000 - 2 500 000
Projektová dokumentace (PDSP, PDPS) – oprava mostu přes Veličku 
(u „zubní ordinace“)

   414 000 -    414 000

Projektová dokumentace – DPS č.p. 71 (rozvody vody, kanalizace, ob-
klady, výměna kuchyňských linek a sanitární techniky v bytech)

   500 000 -    500 000

Celkem     12 269 000 4 144 000       8 125 000

ulice žlábekulice k nádražíchodník k Padělskému 
mlýnu

chodník k Padělskému 
mlýnu
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Dle zákona č. 565/1990 Sb. o místních poplatcích ve znění pozdějších předpisů 
schválilo Zastupitelstvo obce Lipov dne 02.12.2021 na svém zasedání novou 

Obecně závaznou vyhlášku obce Lipov č. 3/2021 o místním poplatku za 

obecní systém odpadového hospodářství s účinností od 01.01.2022, kde 
poplatníkem poplatku je:
a) fyzická osoba přihlášení v obci nebo
b) vlastník nemovité věci zahrnující byt, rodinný dům nebo stavbu pro rodin-

nou rekreaci, ve které není přihlášená žádná fyzická osoby a která je umís-
těna na území obce.

V roce 2022 bude činit roční sazba poplatku:

-  Občané                                            600,-Kč/ osoba

-  Neobydlený dům                       600,-Kč

Splatnost poplatku je do 30.09. příslušného kalendářního roku.

Dle zákona č. 565/1990 Sb., o místních poplatcích ve znění pozdějších předpi-
sů a dle Obecně závazné vyhlášky obce Lipov č. 1/2019 o místním poplat-

ku ze psů zůstává roční sazba poplatků ze psů stejná jako v roce 2021.

V roce 2022 činí roční sazba poplatku ze psů:

a) za jednoho psa     100,-Kč

b) za druhého a každého dalšího psa téhož držitele 150,-Kč

Splatnost poplatku je do 30.06. příslušného kalendářního roku.

Poplatek za komunální odpad 

pro rok 2022

Poplatek ze psů pro rok 2022

Informace pro obcanyˇ

Svoz popelnic bude probíhat v li-
chých týdnech,

vždy po 14denních intervalech.
První svoz bude ve čtvrtek 

06.01.2022

středa 13.04.2022, středa 15.06.2022
středa 17.08.2022, středa 05.10.2022

vždy od 15:00 do 17:00 hod. 
před obecním úřadem

Vodné   1m3                                       28,-Kč
Stočné – osoba / za rok    864,-Kč

SVOZ POPELNIC 

V NOVÉM ROCE 2022

Svoz nebezpečného 

odpadu v obci Lipov 
proběhne v roce 2022 v těchto 

termínech:

Svazek obcí Lipov, Louka – ČOV 

a kanalizace, 696 72  Lipov 182

Ceny vodného 

a stočného na rok 2022
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Tak jako v  loňském roce, prošla naše základní škola na 
jaře letošního roku 2021 výpadkem prezenční výuky, kte-
rý byl způsobený koronavirovou krizí spojenou s rozšíře-
ním nemoci Covid-19. Mimořádnými opatřeními vlády 
ČR byl režim výuky ve škole od října 2020 postupně růz-
ně upravován či úplně rušen. Téměř pro všechny žáky to 
tedy znamenalo strávit po většinu školního roku doma na 
distanční výuce. K prezenčnímu způsobu v lavicích jsme 
se postupně vraceli až v průběhu měsíce května. K dis-
tanční výuce jsme využívali platformu Google Classro-
om. Tento způsob učení nebyl vůbec jednoduchý, snažili 
jsme se pomáhat např. zapůjčením školního technického 
vybavení některým žákům apod. Na tomto místě bych 
rád poděkoval všem rodičům za ochotu, trpělivost a spo-
lupráci s námi při překonávání této tíživé situace.
K tomu všemu nás v prosinci postihla havárie, kdy vinou 
prasklé hadičky byla vytopena větší část školy (místnost 
uklízeček, chodby v  přízemí a  1. patře, šatny 2. stupně, 
výtahová šachta a některé učebny a kabinety). Rád bych 
opět poděkoval všem, kteří se zúčastnili úklidových prací 
ve svém osobním volnu, zejména pak zaměstnancům ZŠ, 
OÚ Lipov a členům SDH Lipov. Velký dík rovněž patří těm, 
kteří zapůjčili škole vysoušecí zařízení. Pozitivním na této 
situaci byla paradoxně nepřítomnost žáků ve škole, po-
něvadž mohly být téměř okamžitě zahájeny opravné 
práce (stržení promáčených a  instalace nových sádro-
kartonových podhledů, instalace nových světel, oprava 
a  nákup poškozeného nábytku či jiného vybavení, vý-
malba všech zatečených prostor).
Během výpadku výuky byly zrušeny všechny akce a sou-
těže pro žáky. I přesto byla škola opět zapojena do ně-
kterých on-line vědomostních soutěží. Dobré výsledky 
dosáhli žáci i  na olympiádách v  různých předmětech, 
např. český jazyk – Hořáková J. (2. místo) a Kadubcová T. 
(6. místo), anglický jazyk – Křížanová K. (5. místo) a Koča-
řová V. (9. místo). 
Na úplný závěr školního roku se nám podařilo uspořádat 
slavnostní předání Ceny Anny a  Jaromíra Hlubíkových. 
Stalo se tak za přispění akciové společnosti Koexpro 
Ostrava, zejména její statutární ředitelky a předsedkyně 
správní rady paní Nadi Pařenicové a to částkou 25.000,- 
Kč na ceny pro nejlepší žáky naší školy. Odměněných 
žáků bylo tentokrát v důsledku zrušení soutěží opravdu 
poskrovnu. Kromě účastníků olympiád byli odměněni 
žáci s výborným prospěchem a žáci 9. třídy, kteří dlouho-
době reprezentovali školu v souboru Lipovjánek.
Následující školní rok 2021/22 jsme zahájili se všemi na-
šimi žáky ve školních lavicích. Rozhodně to nechci zakřik-
nout, ale výuka zatím probíhá prezenčně, jak jsme byli 
ještě donedávna zvyklí. Naši noví šesťáci prošli adaptač-
ním pobytem na Vápenkách, deváťáci navštívili Úřad prá-
ce v Hodoníně a děti dvou tříd z 1. stupně absolvovaly 
celý plavecký výcvik v Ratíškovicích a chlapci si zasporto-

ZŠ a MŠ Jaromíra Hlubíka Lipov

výroba adventních věnečků - 4. třídavýroba adventních věnečků - 4. třída

první výrobky v naší nové učebně dílenprvní výrobky v naší nové učebně dílen

adaptační pobyt 6. třídy na Vápenkáchadaptační pobyt 6. třídy na Vápenkách

zahájení školního rokuzahájení školního roku
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Cena Anny a Jaromíra Hlubíkových  pro nejlepší záky 
ZŠ a MŠ Jaromíra Hlubíka Lipov ve školním roce 2021

Nejlepší žáci 9. třídy:

1. Kadubcová Tereza 
2. Zemánek Tobiáš
3. Hořáková Johanka 

Nejlepší žáci 5. třídy:

1. Jurenová Miroslava 
2. Páč Matyáš 
3. Hořáková Beata 

Individuální  reprezentace školy

OLYMPIÁDY

Hořáková Johanka, Kadubcová Tereza, Kočařová Vanesa, 
Křížanová Klára

25. 1. – Olympiáda z JČ – Hodonín, okres

(9 – Hořáková Johanka – 2. místo
     - Kadubcová Tereza – 6. místo)

23. 3. – Olympiáda z AJ – Hodonín, okres

(7  – Křížanová Klára – 5. místo
 8  – Kočařová Vanesa – 9. místo)

ˇ

vali na fl orbalovém turnaji. Pokračuje i spolupráce s míst-
ní knihovnou (vedoucí paní Kománková), nižší ročníky se 
zde zúčastnily několika besed nad knihou. Na přelomu 
listopadu a prosince se opět zhoršila epidemiologická si-
tuace, v důsledku čehož jsme bohužel museli zrušit plá-

novaný vánoční jarmark i  lampionový průvod. Můžeme 
jen doufat, že tento vývoj nabere pro nás správný směr 
a my budeme moci pokračovat v našich pravidelných ka-
ždodenních činnostech.

Petr Galečka, ředitel školy

I  školní rok 2020/2021 byl narušen 
pandemií COVIDU 19. V měsíci březnu 
jsme mateřskou školu museli z důvo-
du nařízení vlády uzavřít a  mateřská 
škola byla znovu otevřena 10. května 
2021. Děti skoro celé jaro trávily doma 
s  rodiči, a  tak, když jsme se na konci 
školního roku sešli ve školce, snažili 
jsme se, co nejvíce si to užít. Poslední 
týdny školního roku byly plné krás-
ných zážitků.

Pluje si oblácek jako ta lodicka, pluje si oblácek okolo slunícka. 
Jak pluje oblácek, pluje i cas a školní rok ve školce utekl zas

ˇ ˇ ˇ ˇ
ˇ ˇ

V  měsíci květnu jsme se zúčastnili 
výchovného programu „DOPRAV-
NÍ HŘISTĚ“, kde si děti upevňovaly 
znalosti o  bezpečnosti v  dopravním 
provozu. Dále jsme navštívili naši LI-
POVSKOU KNIHOVNU, paní Komán-
ková pro nás měla připravený pěkný 
program.
Den dětí jsme oslavili KARNEVALEM. 
Maminky se opět velmi snažily a  dě-
tem připravily krásné, rozmanité mas-

ky a také spoustu dobrot na slavnostní 
stůl. Nechyběla ani cesta za pokladem.  
Tentokrát na nás čekal na rybníku 
Golmančáku krásný, zelený Vodník. 
Vlastně hned dva, jeden malý a druhý 
velký.  A  jak nejvíce udělat dětem ra-
dost?  Přece VÝLETEM. Vydali jsme se 
do Hodonína do Zoologické zahrady. 
Bylo krásné, slunečné počasí. Zvířátka 
nás potěšila a  cesta autobusem byla 
pro mnohé také velký zážitek.
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V pátek 18.6.2021 jsme měli hudebně 
pohybový program „ Dovádění se zví-
řátky“ a hned v pondělí 21.6.2021 nás 
navštívilo divadlo ABRAKA MUZIKA 
s   představením „Pohádkový vandr“. 
A jak už to tak bývá, na konec roku se 
musíme vždy rozloučit s nastávajícími 
prvňáčky. Slavnost „ŠERPOVÁNÍ PRV-
ŇÁČKŮ“ jsme měli 24. června a osmi 
novým prvňáčkům jsme popřáli mno-
ho úspěchů ve škole. 
A  na úplný konec nesmí chybět ani 
kouzelník. Ten nám předvedl spoustu 
kouzel a úspěch měl opravdu velký. 

Čas utíká velmi rychle, prázdnino-
vé dny uplynuly a  začal školní rok 
2021/2022. V  tomto školním roce 
dochází do mateřské školy 49 dětí. 
Pedagogickou činnost zajišťují 4 paní 
učitelky a 2 paní asistentky. 
Velmi jsme se těšili na tento školní rok 
a  plánovali jsme si co všechno pod-
nikneme. Objednali jsme si divadla, 
plavbu na lodi, výchovně vzdělávací 
program.  Bohužel, děti v  mateřské 
škole jsou letos neustále nemocné, 
a tak jsme zatím žádné aktivity nemě-
li. Ale Mikuláš se ničeho nebál a přišel 

se na nás podívat i v této neskutečné 
době.  My jsme mu zazpívali, zatanco-
vali a už teď se těšíme na příští rok.
Milí občané Lipova, přeji Vám všem 
v této nelehké době v klidu a ve zdra-
ví prožité svátky vánoční a do nového 
roku 2022 hlavně hodně zdraví, poro-
zumění a tolerance.
Nejkrásnější v  životě jsou objetí, 

úsměvy, polibky, kamarádi, rodina, 

odpočinek, láska, smích, sny… Ne 

proto, že jsou zdarma, ale proto, že 

jsou nenahraditelné.

Veronika Maňáková
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Na konci října porota českých vědců 
udělila prestižní ocenění Česká hlavič-
ka šesti talentovaným studentům Čes-
ké republiky. Jedním z nich je 19 letý 
Martin Kaleta z Velké nad Veličkou, kte-
rý získal ocenění v  kategorii zdravot-
nictví - Sanitas - „Život a zdraví člověka“ 
se svou prací: „Subarachnoidální krvá-
cení a změny permeability hematoen-
cefalické bariéry při zánětlivé reakci“. 
Martin je studentem oktávy Purkyňo-
va gymnázia ve Strážnici a jeho snem 
je jít ve šlépějích dědečka MUDr. Josefa 
Ovečky, stát se lékařem. 

Martine, k  získání ocenění Česká 

hlavička vedla nelehká cesta. Jak to 

vlastně začalo?

Začalo to před více než třemi lety, kdy 
jsem v rámci stipendia získal možnost 
projít si celou nemocnici U  sv. Anny 
v  Brně se zaměřením na neurologic-
ké oddělení. Součástí byla přednáška 
o mrtvici v rámci projektu “Hodina bio-
logie pro život”. Tam mi popsali, co je 
mrtvice, jak se projevuje a jak ji před-
cházet. Podrobně mě seznámili s  tím, 
co obnáší cesta pacienta od zjištění 
prvního příznaku mrtvice do příjezdu 
do nemocnice. Tato přednáška mě tak 
nadchla, že mě oslovila přednášející 
Ing. Hana Maršálková, manažerka pro-
jektu Hobit, zda bych se na tomto pro-
jektu nechtěl podílet. S nabídkou jsem 
souhlasil a stal jsem se ambasadorem 
projektu Hobit (více na www.projek-
thobit.cz).

Co obnáší stát se ambasadorem to-

hoto projektu?

V rámci projektu Hobit se zaměřujeme 
na cévní mozkovou příhodu čili mrt-
vici. Děláme přednášky pro veřejnost, 
školy a seniory. Náš hlavní záměr je roz-
šíření povědomí o mrtvici a seznámení 
s  jejími příznaky. Velký problém je, že 
spousta lidí nezná tyto příznaky. Jsou 
to právě laici, kteří rozhodují o osudu 
postiženého. První pomoc při mrtvici 
spočívá pouze v tom, že rozpoznáme 
její příznaky a okamžitě zavoláme zá-
chranou službu.

Prestizní ocenení Ceská hlavicka
Jaké jsou příznaky mrtvice? Jakého 

příznaku si můžeme ihned všim-

nout?

Příznaků je hodně, ale ty nejhlavnější, 
které bychom měli znát všichni jsou 
shrnuty v metodě FAST (rychle), což je 
slovo složené z anglických slov:

FACE (obličej) - velmi typickým pří-

znakem je skleslý ústní koutek.

ARM (paže, ruka) - porucha hybnosti 
poloviny těla je dalším příznakem. Je 
nutné požádat pacienta, aby před-
pažil ruce. Když je nedokáže udr-
žet a  jedna mu spadne, tak se jedná 
o  mrtvici. Stejným způsobem může-
me testovat i nohy.
SPEECH (řeč) - pacient má problémy 
něco říct, ale také porozumět. Pacienti 
uvádějí, že mají pocit, že na ně mlu-
víme nějakým jiným jazykem.  Někdy 
je možné si tento stav splést s opilostí. 
Toto v  každém případě umí vylou-
čit zdravotnický personál záchranné 
služby.
Ještě zde musím zmínit poruchu vi-
dění, kdy dochází k výpadku zorného 
pole. Pacienti uvádějí, že vidí mlhavě 
či mají drobné hvězdičky před očima.
TIME (čas) - čas je v  tomto případě 
nejdůležitější! Jakmile příznaky roz-
poznáme, ihned voláme záchranku, 
aby se postižený dostal co nejdříve 
do nemocnice. Zde je důležité říct, že 

pacienta v žádném případě nesmíme 
vozit sami. Ne každá nemocnice je na 
mrtvici zařízená. Zdravotnický perso-
nál se spojí s nemocnicí, která je na to 
specializovaná a umí mrtvici léčit. Zde 
se na pacienta připraví tak, aby jeho 
přijetí trvalo maximálně 10 minut od 
příjezdu až po chirurgické zprůchod-
nění ucpané cévy. Příjezd pacienta 
v co nejkratším čase do specializova-
né nemocnice může zachránit nejen 
jeho život, ale může také významně 
snížit následky mrtvice.  Nejhorší je, 
když postižený či jeho okolí toto často 
podcení a  řeknou si, že do rána po-
čkají, že se to určitě zlepší. To už je ale 
pozdě a pacient se v  lepším případě 
probudí s ochrnutou polovinou těla. 

V tvé práci jsi se ale zaměřil na vzác-

nější typ mrtvice?

Ano, tyto příznaky, které jsem uvedl, 
jsou typické pro ischemickou mrtvici, 
kdy se uzavře tepna v  mozku a  do-
chází k  odumírání části mozku, kam 
neproudí krev a nedochází k okysličo-
vání. Touto mrtvicí je postiženo 85 % 
pacientů.  Já se zaměřuji na méně čas-
tou, ale o to závažnější hemoragickou 
mrtvicí, což je krvácivá mrtvice, kdy 
céva praskne a  dochází ke krvácení 
do mozku. Zde je typickým přízna-
kem obrovská bolest hlavy. To je dáno 
tím, jak krev utlačuje mozek. Pacienti 

ˇ ˇ ˇˇ
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uvádějí, že tak obrovskou bolest hla-
vy nikdy nezažili. Našim výzkumem 
se snažíme napomoct tomu, aby byly 
následky krvácení co nejmenší. Pokud 
můj výzkum pomůže k záchraně jedi-
ného člověka, budu nesmírně šťastný.

Letos v  červnu jsi se se svou prací 

umístil na 4. místě ve fi nále celo-

státního kola soutěže SOČ (Stře-

doškolská odborná činnost). Tato 

soutěž předcházela soutěži České 

hlavičky?

SOČ je soutěž pro středoškoláky, kte-
ří se chtějí zapojit do výzkumu. Zde 
jsem prezentoval svou práci a v kraj-
ském kole jsem se umístil na 2. místě 
v oblasti zdravotnictví. Postoupil jsem 
do celostátního kola, kde jsem získal 
4. místo. Toto umístnění mě nomi-
novalo na České hlavičky v  kategorii 
Sanitas, kde jsem byl vybrán mezi tři 
práce z republiky, které postoupily do 
užšího výběru. Následovala obhajoba 
mojí práce před porotou 14ti profe-
sorů medicíny v Praze. Se svou prací 
jsem v kategorii Sanitas zvítězil. Čes-
ká hlavička je nejvyšší ocenění, které 
jsem jako student mohl získat. 

Můžeš popsat náplň své práce?

Od ledna loňského roku jsem začal 
spolupracovat na výzkumu mozku 
pod vedením přednosty Anatomické-
ho ústavu Lékařské fakulty Masaryko-
vy univerzity doc. MUDr. Marka Jou-
kala, Ph.D.. První půlrok jsem strávil 
studiem neuroanatomie, abych znal 
správné funkce mozku, a  následně 
pochopil jeho změny při subarach-
noidálním krvácení a  vzniku násled-
ných patologií. Teprve pak došlo na 
praktickou část, kdy jsem se přesunul 
na operační sály a začal dělat opera-
ce laboratorních zvířat. My jsme se 
zaměřili na okamžik, kdy pacient do-
stane krvácivou mrtvici a  na průběh 
změn v  postižené části mozku v  ná-
sledujících 14 dnech. Naším záměrem 
je napomoct tomu, aby se následky 
krvácivé mrtvice snížily nebo se úpl-
ně eliminovaly. Bohužel v  současné 
době jsou tyto následky fatální a  ve 
většině případech končí smrtí.

Jak tento výzkum probíhal?

Po operacích následovala příprava 

mozků potkanů postižených mrtvi-
cí nejprve nabarvením speciálními 
protilátkami. Poté jsem je nařezal 
karyostatem na velmi tenké řezy 
a  umístil na podložní sklíčka. Pod 
mikroskopem jsem strávil cca 90 % 
času analýzou vzorků mozků se za-
měřením na cévy a  jejich poškození. 
Výsledky jsme s docentem Joukalem 
statisticky vyhodnotili, následně jsem 
je zpracoval a vyvodil závěr. Tyto vý-
sledky jsme publikovali a ve výzkumu 
stále pokračujeme. 

Můžeš nám přiblížit vaše zjištění?

Zaměřil jsem se na prozánětlivý cyto-
kin TNFα a zjistil jsem, že při zvýšení 
nitrolebního tlaku na mozek dochází 
k  masivní expresi zánětu. K  této zá-
nětlivé reakci přitom došlo i  poté, 
kdy jsem aplikoval místo krve umělý 
mozkomíšní mok. Tím pádem nám 
spustil zánět jen tento fyzikální faktor, 
který zároveň silně poškodil pro mo-
zek naprosto zásadní hematoencefa-
lickou bariéru, což je vlastně unikátní 
zjištění, protože zánět je pro mozek 
vždy problém. Spouští totiž řadu dal-
ších patofyziologií, které se snažíme 
potlačit.

Tato činnost musí být časově velmi 

náročná, máš čas na své koníčky? 

V  prvé řadě musím říct, že mě vý-
zkum mozku a  myšlenka, že můžu 
pomoct druhým neskutečně napl-
ňuje. Ve volném čase rád hraji tenis, 
sportuji, a  jako myslivec miluji péči 
o  zvěř a  přírodu. Mám dva psy, se 

kterými trávím hodně času.  Miluji 
hudbu, 11let jsem chodil na klavír, 
od malička hraji na kytaru, s  folklo-
rem a cimbálkou jsem před lety začal 
jako basista, teď si čas od času zahra-
ju s Kubíkama. 

A jaké jsou tvé životní cíle a sny?

 Chtěl bych pomáhat lidem, proto 
chci jít studovat medicínu, ve které vi-
dím ideální skloubení výzkumu a po-
moci. Hlavně bych chtěl být lékařem 
v  klinické praxi, abych mohl přímo 
pomáhat lidem, ale na druhou stra-
nu bych chtěl zůstat i v té výzkumné 
části, protože výzkum je právě to, co 
posouvá medicínu dál, to, co nám 
umožní zachránit mnohem více pa-
cientů... Mám úžasnou rodinu, která 
mě ve všem podporuje. Mým velkým 
vzorem je můj dědeček Josef Oveč-
ka, kterého jeho práce celý život baví 
a dělá ji moc rád. Chtěl bych být ales-
poň tak dobrý jako je on.  
Zdroj: převzato z Velického zpravodaje 

– Lenka Slováková

PODĚKOVÁNÍ

Martin Kaleta byl žákem Základní 

a mateřské školy Jaromíra Hlubíka 

Lipov a  členem cimbálové muziky 

Lipovjánku.

Rada Obce Lipov, vedení Základní 

a  mateřské školy Jaromíra Hlubí-

ka  Lipov a rovněž i   my Lipovjané  

k  získanému ocenění blahopřeje-

me a  přejeme mnoho úspěchů ve 

studiu i v osobním životě. 
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Společnost AGROLIP, a.s. znovu po-
tvrdila vysokou kvalitu svých vyrábě-
ných vín, neboť získala ocenění „Vel-
mi dobré víno“ s  vínem ALIBERNET 
pozdní sběr ročníku 2018 na XXIII. 
ročníku soutěže TOP 77 vín v  České 
republice. Další úspěch slavila naše 

Ocenení našich vín v roce 2021ˇ
vína na 21. ročníku mezinárodní sou-
těže Víno Bojnice, kde bylo RULAND-
SKÉ BÍLÉ pozdní sběr 2020 oceněno 
zlatou medailí a  SOLARIS 2020 spo-
lu se SOUVIGNIER GRIS pozdní sběr 
2020 medailí stříbrnou.

L.Žák

Na mezinárodní mysliveckou výstavu Natura Viva, která 
se konala v Lysé nad Labem 8. – 12. 9. 2021, jsme přispěli 
vystavením význačných trofejí z naší lipovské honitby, a to 
konkrétně trofejí lišky obecné, lovce Ladislava Kolacie, kte-
rá byla ohodnocena 25,34 body CIC, což je zlatá medaile. 
Dále trofejemi srnce obecného sraženého vlakem, který 
měl 134,78 bodů CIC, tedy také zlatou medaili, srnce lovce 

Pro velmi pozitivní ohlasy ze strany občanů zorganizo-
vali myslivci v  letošním roce společenskou akci spojenou 
s ochutnávkou zvěřinových specialit v areálu lipovské mys-
livny ve dvou termínech, a to dne 3. června a 28. srpna. Letní 
odpoledne si užily i děti, pro které byl opět k dispozici velký 

Františka Čerešňáka s bodovou hodnotou 123,25 CIC, tedy 
stříbrnou medaili, stříbrného srnce lovce Daniela Karáska 
s bodovou hodnotou 121,85 CIC  a nakonec trofejí daň-
ka skvrnitého, lovce Luďka Žáka, kterého hodnotitelská 
komise obodovala 171,87 body CIC, což je také medaile 
stříbrná.

L.Žák

skákací hrad a mnohé soutěže. Večerním losováním výher-
ců, nejen zvěřinové tomboly, pak příjemné večery vyvrcho-
lily. Lipovští myslivci tímto děkují všem spoluobčanům, kteří 
na tuto akci přišli a věří, že se i příště opět sejdeme.

L.Žák

Mezinárodní myslivecká výstava Natura Viva

Myslivecký spolek „KAMENICA“ Lipov
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Dne 26. 6. 2021 jsme byli operačním 
střediskem v Brně požádáni o pomoc 
při likvidaci následků ničivého tornáda 
v obcích na Hodonínsku. V neděli 27.6. 
brzo ráno jsme naložili potřebné nářa-
dí, zásoby a v družstvu o počtu devíti 
členů vyrazili. Po krátkém občerstvení 
na benzínce jsme před sedmou hodi-
nou ranní dorazili do Mikulčic.
Při příjezdu na místo zásahu nikdo ne-
mohl uvěřit svým očím. Každý viděl zá-
běry z médií, ale ve skutečnosti všech-
no vypadalo mnohem hůř. Nikdo z nás 
nic podobného ještě neviděl. Jako by 
tudy prošla válečná fronta. Rozsah ka-
tastrofy byl obrovský a  kam oko do-
hlédlo, všude jen spoušť. Po ohlášení 
na štábu, který byl zřízen v  místním 

kulturním domě, který zůstal relativně 
nepoškozen, jsme dostali přidělenou 
ulici, ve které jsme měli provádět lik-
vidační práce. Z  důvodu špatné ori-
entace, celkového chaosu a  prakticky 
žádné koordinace v terénu jsme zajeli 
o ulici vedle, to však jak se ukázalo, ne-
mělo na naši činnost vůbec žádný vliv. 
Zastavili jsme u domu, ze kterého moc 
nezbylo a  kde ještě nikdo nebyl, ale 
paradoxně o  to víc práce tu bylo pro 
nás. Vzápětí se objevil majitel domu, 
jistý pan Belka. Tento pán, který se živí 
jako restaurátor a teprve nedávno do-
končil práci na vyhořelé chatě Libušín 
na Pustevnách, teď přišel o dům vlast-
ní. Protože dům byl určen k demolici, 
bylo potřeba rozebrat torzo střechy 

SDH Lipov - pomoc po tornádu v Mikulcicíchˇ
a  celkově ho vyklidit, aby zůstalo jen 
zdivo. Začalo se od střechy. Jedna sku-
pina rozřezávala zbylé trámy a s ostat-
ním materiálem se všechno házelo na 
zem. Druhá skupina všechen materiál 
nakládala na kontejner, který všechno 
odvážel na provizorní skládku za ves-
nici. Jak se ukázalo, bylo velmi důleži-
té si sehnat vlastní kontejner, protože 
nikdo nám žádný nepřidělil, naštěstí tu 
bylo hodně dobrovolníků z řad staveb-
ních fi rem a autodopravců, tak jsme si 
hned ráno jeden „stopli“ a celý den už 
jezdil jen pro nás. V  jedné z místností 
jsme objevili klavír. Pan domácí už se 
s ním rozloučil, protože byl velmi těž-
ký a dveřmi ho nebylo možné vynést. 
Bezúspěšně se o  to pokoušel oknem 

úklid na zahraděúklid na zahraděspolečné foto s majitelem u zbytků jeho domuspolečné foto s majitelem u zbytků jeho domu

práce na střešepráce na střešenakládka na kontejnernakládka na kontejner

na hřbitověna hřbitověcesta na obědcesta na oběd
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se skupinou policistů. A pak jsme přišli 
my a klavír byl venku. Pan Belka na něj 
ještě na ulici zahrál za velkého zájmu 
přihlížejících, včetně polské televize.
V  průběhu dne se k  nám přidalo ješ-
tě několik dobrovolníků z  Čech, kteří 
s  námi vydrželi po zbytek dne. Prak-
ticky neustále chodili okolo nějací lidé 
a nabízeli pomoc. To se týkalo rovněž 
občerstvení. Každou chvilku někdo 
projel a nabízel jídlo, pití, energetické 
nápoje, ovoce atd. Solidarita lidí i fi rem 
byla obrovská, každý se snažil nějak 
pomoci. Na štábu v  kulturním domě  
postupně vznikal sklad nejrůznějších 
věcí a materiálu, který mohl být nějak 
užitečný. Člověk si připadal jako v něja-
kém hobbymarketu, jenom s tím rozdí-
lem, že každý si mohl vzít co potřebo-
val. Rovněž se zde i vařilo, a tak všichni 
pomáhající sem chodili na obědy.
U pana Belky jsme vydrželi až do od-
poledne, potom jsme se přesunuli na 

hřbitov, kde jsme likvidovali rozřeza-
né kmeny popadaných stromů. Poté 
jsme odklidili ještě pár menších hro-
mad na jiných místech a  v  pozdních 
odpoledních hodinách jsme práce 
ukončili. Všichni jsme toho měli plné 
zuby, protože nejen namáhavá fyzic-
ká práce, ale zničující bylo i velké hor-
ko. Domů jsme se vrátili po 18. hodině 
večer.
V souvislosti s tornádem byli naši čle-
nové na výjezdu ještě o  tři dny poz-
ději v Hodoníně, zde se však jednalo 
spíše o logistickou podporu.
Výbor SDH Lipov se rozhodl, že pod-
poří pana Belku částkou 10 000,-Kč. 
Tato byla odeslána hned v  následují-
cím týdnu na jeho soukromý účet.   

Výjezdy JSDH LIPOV 2021 

1. 27.3.   VESELÍ NAD MORAVOU  – PO-
ŽÁR (požár pergoly a stěny)

2. 10.6. VNOROVY – POŽÁR (požár 

pneumatik a balíků slámy) 
3. 12.6.   VELKÁ NAD VELIČKOU – PO-

ŽÁR  (požár kuchyňské linky)
4. 27.6.   MIKULČICE – TECHNICKÁ PO-

MOC (tornádo) 
5. 30.6.   HODONÍN  –  TECHNICKÁ PO-

MOC (tornádo) 
6. 17.7.   VELKÁ NAD VELIČKOU – PO-

ŽÁR (požár obložení motorového 
vlaku) 

7. 28.7.   ŽERAVINY  - POŽÁR (požár 
vzrostlého pole od kombajnu)

8. 14.8.   LIPOV – TECHNICKÁ POMOC 
(likvidace obtížného hmyzu) 

9. 24.8.   LIPOV – TECHNICKÁ POMOC 
(likvidace obtížného hmyzu) 

10. 20.9.   LIPOV – TECHNICKÁ POMOC 
(likvidace obtížného hmyzu) 

11. 6.10.   BZENEC  – POŽÁR (požár lesa)
12. 15.10. KUŽELOV  – POŽÁR (požár 

skládky)
Za SDH Lipov

Aleš Maňák

Vážení a milí, nastal adventní čas – nádherný čas rozjímání, 
radosti a ohlédnutí za uplynulým rokem. Ten letošní se nesl 
opět ve znamení „covidových“ opatření, která znemožnila 
konání mnoha plánovaných akcí.
I přesto se členové Spolku zdravotně postižených občanů 
z Lipova sešli dne 21. července na výročním setkání, které 
se konalo v sále Sokolovny. Toto setkání bylo volební. Po le-
tech bylo nutné opět zvolit členy výboru Základní organiza-
ce v Lipově a změnu názvu organizace, která byla ze SVAZU 
zdravotně postižených občanů přejmenovaná na Spolek 
zdravotně postižených občanů.  Do výboru Spolku zdra-
votně postižených občanů byly jednohlasně znovu zvoleny 
členky: paní FROLKOVÁ Ludmila, paní JEGLOVÁ Ludmila, 
paní KOLACIOVÁ Růžena, paní KOSTELANSKÁ Božena, paní 
KUČEROVÁ Marie, paní ŽIŠKOVÁ Marie a  novým členem 
paní ŠANTAVÁ Dagmar. Dále pak byly nově zvoleny členky 
KONTROLNÍ komise spolku: paní POTĚŠILOVÁ Božena, paní 
KUČEROVÁ Jiřina a paní SEDLÁŘOVÁ Jiřina.Výbor pak před-
sedkyní spolku zvolil paní ŠANTAVOU Dagmar.
Ráda bych věnovala vzpomínku panu Františku DANČÍKO-
VI, který v  podstatě Svaz zdravotně postižených občanů 
v Lipově založil a dlouhá léta vedl. Troufám si tvrdit, že práce 
pana Dančíka je nenahraditelná. Byl člověkem, který nezišt-
ně mnoha lidem poradil a  pomohl, člověkem, kterého si 
každý člen tohoto společenství vážil. Nezbývá, než alespoň 
tichou vzpomínkou si tohoto člověka znovu připomenout 
a s obdivem a úctou se sklonit.
Obrovské poděkování patří všem členkám výboru Spolku 
zdravotně postižených. Jsou to neuvěřitelně skromné a po-

ctivé „BABY“, které nepokazí žádnou legraci, které věnují 
mnoho svého volného času a práce organizaci různých ak-
tivit našeho spolku.
Byť byl i tento rok omezen „covidem“, podařilo se nám mimo 
výročního setkání uskutečnit 7. srpna zájezd na Svatý Hos-
týn. Tento zájezd je lidmi velmi žádaný, což dokázala vysoká 
účast zájemců. 17. října  se pak vydařil zájezd do Městského 
divadla ve Zlíně na představení NOC NA KARLŠTEJNĚ. Velmi 
nás potěšil tak velký zájem lidí různého věkového složení.
Mrzí nás, že vánoční setkání členů jsme museli, s přihlédnu-
tím ke stávajícím epidemiologickým opatřením, zrušit. Snad 
se nám na jaře znovu otevřou dvířka ke společnému setká-
vání a bude možné stanovit náhradní termín.
Závěrem patří velké poděkování panu starostovi Ladislavu 
ČEREŠŇÁKOVI za obrovskou a nezištnou pomoc při řešení 
legislativních záležitostí našeho spolku a všem zaměstnan-
cům Obecního úřadu v Lipově.
Jménem výboru Spolku zdravotně postižených občanů 
v Lipově přeji Vám všem krásné, klidné a štěstím opředené 
svátky vánoční.

Šantavá Dagmar

Ráda bych ještě využila této možnosti  - přiložit seznam „rekon-
dičních“ pobytů pro členy  (a jejich rodinné příslušníky) Spol-
ku zdravotně postižených občanů v  Lipově. Tyto rekondiční 
pobyty jsou pořádané pod záštitou okresního výboru Spolku 
zdravotně postižených občanů. V příloze naleznete i telefon-
ní číslo, na kterém získáte bližší informace, případně si pobyt 
můžete zarezervovat a domluvit podmínky dalšího postupu.

Spolek zdravotne postizených obcanu Lipovˇ ˇ ˇ °
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Spolek zdravotně postižených občanů

Spolkový výbor Hodonín

Na rok 2022 připravuje Spolkový výbor SZPO 

následující rekondiční a ozdravné pobyty

V tuzemsku jsou to následující pobyty

23.5. – 30.5.2022   Františkove Lázně,hotel Zátiší cena   7 500,- Kč

Pobytová rekondice, plná penze, výlety po okolí.. Ubytování ve dvoulůžkových pokojích s koupelnou, bez-
platným Wi-Fi a TV.

20.6. – 26.6.2022   Morávka, hotel U přehrady cena    5 400,-kč

Hotel leží v blízkosti u přehrady Morávka v nadmořské výšce 528 metrů v panenské přírodě Beskyd.
Jedná se o pobytovou rekondici,plná penze,výlety po okolí.Ubytování ve dvoulůžkových pokojích.

10.7. – 16.7.2022    Veselí n.Lužnicí,hotel Lucia cena   6 800,-Kč

Ubytování ve dvoulůžkových pokojích,jež mají všechny svůj vlastní balkůn,popř.terasu.
Je možnost vstupu do wellness centra v hotelu.Jedná se o pobytovou rekondici s výlety do okolí.

31.7. – 5.8.2022      Sezimovo Ústí, hotel MAS cena  6 600,- Kč          

Lázeňský pobyt, ubytování ve dvojlůžkových pokojích, plná penze, 4 procedury, 2x společenský večer, bingo, 
bowling, půldenní výlet do Táboru, možnost zakoupení výletů do okolí

V zahraničí se jedná o následující pobyty

15.8.-20.8.2022      Trenčianské Teplice, hotel PAX cena   9 000,-Kč

V ceně: doprava, vstupní lékařská prohlídka, 2 procedury denně (celkem 10), plná penze formou bufetu, 1x 
denně vstup do venkovního bazénu Grand 
Dvoulůžkové pokoje mají klimatizaci, koupelnu, telefon, televizi, rádio a WiFi.

3.9. - 10.9.2022       Turecko,Side – hotel Sunberk cena  15 100,-Kč                                      

Komorní a dobře udržovaný hotel se nachází v zahradě, v klidné oblasti. Veřejná písčitá pláž s pozvolným vstu-
pem do moře se nachází cca 200 m od hotelu. Doprava z Hodonína na letiště a zpět, stravování All INCLUSIVE 
(snídaně, obědy, večeře, svačiny formou bufetu, alkoholické i nealkoholické nápoje), pojištění. 

Jednodenní zájezdy :  

 21.4.2022              Mor.Krumlov  -   Slovanská epopej cena 400,- Kč                

Veškeré pobyty budou organizovány dle v tu dobu platných aktuálních epidemolických nařízení.

Bližší informace osobně každou středu v době od 9,00 do 12,00 hodin (samozřejmě mimo nouzový stav) na 
Palackého ulici č.14 v Hodoníně nebo telefonicky ve stejnou dobu na čísle 518 352 544, 727 860 475, email 
SVSZPO@seznam.cz.

Přihlášky na výše uvedené rekondiční pobyty budou přijímány od 5. ledna 2022 pouze písemně a se zálohou 
2000 Kč (u leteckého zájezdu 3 000 Kč) do vyčerpání kapacity. 

Ing. Petr Kokeš – předseda SV SZPO Marie Černá - pokladní
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Letošní rok pro naši knihovnu ne-
začal vůbec růžově. Kvůli vládním 
opatřením bylo možné půjčování 
knih pouze přes výdejní okénko. To 
ale čtenáře neodradilo. Ti nejodváž-
nější se k  výdejnímu okénku nejed-
nou vydali. Ostatní spořádaně vraceli 
vypůjčené knihy do boxu před vcho-
dem do knihovny, odkud si také vy-
zvedávali knihy, které tam na ně po 
předchozí telefonické či e-mailové 
domluvě čekaly. Naštěstí jde tech-
nologie stále kupředu a milovníkům 
četby je k dispozici taktéž on-line ka-
talog na stránkách knihovny (www.
knihovnalipov.webk.cz), kde je mož-
né zjistit, zda je ta či ona kniha v Li-
pově k  dostání. A  protože bychom 
pro své čtenáře udělali vše, co jim 
na očích vyčuhujících zpod respirá-
toru vidíme, poskytujeme ještě stále 
také donášku knih domů pro seniory 
s  omezenou pohyblivostí (domluva 
na tel. čísle knihovny  724168205). 
V současné době obsahuje knihovní 
fond 6851 svazků a každý rok je obo-
hacován o  nové tituly. Velké podě-
kování patří fi rmě Kordárna plus a.s., 
která podpořila nákup nových knih 
částkou 10.000,-Kč a Obci Lipov, kte-
rá vyčlenila ze svého rozpočtu částku 
20.000,-Kč na nákup knih, časopisů 
(Květy, Bílé Karpaty, Malovaný kraj) 
a  také stolních her (Ubongo, Co to 
čmáráš?, Bobří banda, IQ Fit, aj.), kte-
ré vám rádi zapůjčíme. Vystřídat ob-

Okénko do knihovny

Projekt - S knížkou do životaProjekt - S knížkou do života

Pasování prvňáčků na čtenářePasování prvňáčků na čtenáře

Hravé odpoledne v knihovněHravé odpoledne v knihovněAdventní čtení se zdobením perníkové chaloupkyAdventní čtení se zdobením perníkové chaloupky
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Čtení jako zábava

Hra Lovci perel probíhá v Obecní knihovně v Lipo-
vě již šestým rokem, je stále oblíbená a zapojují se 
do ní další mladí čtenáři. Jedná se o celoroční pro-
jekt, který motivuje k četbě knížek, objevování pří-
běhů a prožívání dobrodružství. Především je však 
atraktivním trávením volného času a zábavou pro 
děti. Cílem je přečíst knihu a odpovědět na otázky 
související s  jejím obsahem, což podporuje čtení 
s porozuměním.  Za každou knihu a správně zod-
povězené otázky k  ní získává čtenář perlu a  tvoří 
tak náhrdelník. V  roce 2020 se soutěže zúčastnilo 
40 dětí a přečetly celkem 263 knih. Do soutěže se 
mohou také zapojit mladší děti, s pomocí rodičů, 
prarodičů nebo starších sourozenců, kteří jim knihy 
předčítají. Každý, kdo se do čtení zapojí, vyhrává, 
bez ohledu na to, kolik perel získá. Čtení se stává 
radostí a odměnou samo o sobě. V lednu startuje 
další ročník soutěže, ale připojit se můžete kdykoliv 
během roku!

Výsledky 5. ročníku soutěže Lovci perel za rok 

2020

Mladší děti: předškoláci – 3. třída

1. místo:  Michaela Slováková   . . . . . . . . . . .  20 perel
2. místo:  Jan a Alžběta Melichárkovi  . . . . .  19 perel
3. místo:  Jan Uřičář  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  13 perel

Starší děti: 4. – 9. třída

1. místo:  Ivana Slováková  . . . . . . . . . . . . . . . .  41 perel
2. místo:  Benjamín Kománek  . . . . . . . . . . . .  40 perel
3. místo:  Adéla Kopecká  . . . . . . . . . . . . . . . . .  11 perel

Lovci perel

čas knihu za společenskou hru ocení 
mladší i starší generace, které se tak 
mohou sejít při zábavné aktivitě.
V  letošním roce se knihovna také 
zapojila do tří zajímavých projektů, 
fi nančně podpořených Svazem kni-
hovníků a  informačních pracovníků 
ČR. První projekt se slibným názvem 
a  myšlenkou - S  knížkou do života 
(Bookstart) se uskutečnil v  červnu 
a byl určen pro nejmenší děti a jejich 
rodiče. Ve spolupráci s dětským klu-
bem Budulínek proběhlo v knihovně 
Hravé odpoledne, kde si děti s  ma-
minkami prohlédly knížky pro nej-
menší čtenáře, poslechly si příběh 
z  knihy Nejkrásnější místo na světě 
od Petra Horáčka a na závěr dostaly 
motivační sady k dalšímu čtení. Věří-
me, že z dětí vyrostou zvídaví čtenáři 

a  čtenářky a  do knihovny se budou 
vracet častěji.
Druhý projekt s názvem Už jsem čte-
nář, knížka pro prvňáčka byl určen pro 
žáky 1. třídy. Na konci školního roku 
přišli prvňáčci s  paní učitelkou Mgr. 
Martinou Nemčekovou do knihovny 
ukázat, jak se naučili číst. Všechny děti 
to zvládly na jedničku, proto mohly 
být pasovány na čtenáře a  domů si 
mohly odnést knížku První školní vý-
let od Michaely Fišerové.
Třetí projekt nazván Trénování paměti 
a čtení se skládal ze dvou částí. První 
část byla určena všem, kteří si chtěli 
zlepšit paměť, soustředění, kreativi-
tu, slovní zásobu, aj. Lekce probíhaly 
v říjnu a listopadu na Sokolovně v Li-
pově a  staly se příjemnou společen-
skou aktivitou. Certifi kovaný lektor 

paměti Mgr. Zdeněk Gloz, který lek-
ce vedl, přislíbil spolupráci i v příštím 
roce. Druhá část projektu byla určena 
pro děti a měla název Adventní čtení 
se zdobením perníkové chaloupky. 
Proběhla v  knihovně první adventní 
týden v  době, kdy probíhá ve všech 
knihovnách v  České republice Den 
pro dětskou knihu. Děti si v knihovně, 
jak už název napovídá, nazdobily per-
níkovou chaloupku,  zaposlouchaly se 
do čtení z knihy Hvězdy pro duši od 
Bruna Ferrero a prohlédly si nové kni-
hy zakoupené do knihovny. 
Na akce knihovny jste všichni srdeč-
ně zváni i  v  příštím roce! Přeji Vám 
pokojné Vánoce, pevné zdraví, hod-
ně lásky a přečtených knih v novém 
roce.

Magdaléna Kománková, knihovnice
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Anička na řece

Napsala: Ivana Peroutková
Začínají letní prázdniny. Anička se 
svými kamarádkami Ditou, Juljou 
a Katkou dostanou báječný nápad, 
strávit týden na řece Lužnici. A tak 
začnou přípravy, sbalí si spacáky, 
ešusy a  další věci na kempování. 
Se strýcem Aloisem a  tetou Žofi í 
se autem a 2 kánoemi vydají směr 
jižní Čechy do kempu Magdalena.  
Zažijí noc pod širákem, výlet do 
Třeboně s  prohlídkou věže a  ba-
henní koupání v  rybníku Svět. Při 
sjíždění řeky musí sjet nebezpeč-

ný jez, při kterém se Anička s  ká-
noí převrátí do vody. A posledním 
dobrodružstvím je plavba městem 
Veselí nad Lužnicí, při které navští-
ví místní kravín a  koupí si čerstvé 
mléko.

                                               Elena Bělínová

Autíčko Karlík

Napsala: Lenka Rožnovská
Je to příběh o červeném autíčku, 
které se jmenuje Karlík. Vybral si 
ho Ondra v obchodě. Karlík není 
jen tak ledajaké autíčko. Chce 
umět všechno, co Ondra. Zaží-
vají spolu různé dobrodružství. 
Nejvíc se mi na knížce líbilo jejich 
kamarádství.

Erik Karásek

Honzíkova cesta

Napsal: Bohumil Říha
Kniha je o  malém chlapci Hon-
zíkovi. Ten jede sám vlakem na 
prázdniny do Koníkovic. Tady byd-
lí Honzíkova babička s dědečkem. 
Na prázdninách zažívá Honzík 
různá dobrodružství.

Barbora Zubíková

Malá čarodějnice

Napsal: Otfried Preussler
Příběh vypráví o malé čarodějnici, která bydlí hluboko v lese 
s  havranem Abraxasem. Většinu času tráví nad kouzelnic-
kou knihou a učí se čarovat, aby se stala správnou čaroděj-
nicí. Abraxas dohlíží na malou 
čarodějnici, aby nedělala moc 
hloupostí. Ale pokaždé ji neu-
hlídá. Nakonec se malá čaro-
dějnice naučí kouzlit a  vyzra-
je nad všemi čarodějnicemi. 
Knížka se mi líbila, protože 
byla legrační a  zasmála jsem 
se u ní.

Michaela Slováková

Sněhová víla – 

vánoční pohádka 

Napsala: Daniela 
Krolupperová
V této knize je hlav-
ní postavou sněho-
vá víla Apolenka. 
Jednoho dne sáhla 
do sněhu a  najed-
nou jí byla zima, protože sníh byl začaro-
vaný čertem. Pomůže jí jenom petrklíč. 
Ve dveřích kostela ji našel chlapec jmé-
nem Petr Klíč a kletba se zlomila.  Pouče-
ní - máme si všímat maličkostí…

Adam Sedlář

Kouzelná třída

Napsala: Zuzana Pospíšilová
Do třídy plné zlobivých dětí při-
jde kouzelná učitelka Jasmína 
Bílá. Všichni se polepší a  mají 
hezké známky.

Štěpán Jagoš

O hajném Robátkovi 

a jelenu Větrníkovi

Napsal: Václav Čtvrtek
Hajný Robátko byl spravedli-
vý Myslivec. Jelen Větrník byl 
hodný, jeho paroží mělo na 
šestatřicet výhonů. Robátko si 
v novém lese postavil hájovnu 
z  neoloupaných trámků, kde 
šťastně žil s Josefkou. Jejich přá-
telé: Bažantí slepice Hubertka, 
medvěd Hromburác, liška Metýnka, vodník Bonifác, divoké 
prase Karbous, zajíc maršálek Šuchaj. Zlý Pán Kotrč a jeho 
pes Heršpic střádají plány proti hajnému Robátkovi.

Jan Uřičář

F jako Fík

Napsala: Ivona Březinová
Kája a  jeho kamarádi hlídají paní 
Novákové želvičky. Novákovi si ale 
pořídí nové zvíře – leguána. Dají 
mu jméno Fík. Děti se ho ze začát-
ku bojí, ale pak se s ním skamará-
dí. Jednoho dne se Fík ztratí a děti 
se ho vydají hledat. Najdou ho na 
střeše domu paní Novákové.

Kačenka Jagošová

Z pera mladých ctenáruˇ ˇ °
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Naučná literatura

P. Kolář: Posilování stresem (Cesta k odolnosti)
K. Hladká: Sestry 
J. Hábl: Na charakteru záleží (Je možné naučit dobru?)
M. Werl: Křesťan a homeopatie
S. Sedláková:  Záda, která cvičí, nebolí
E. Veberová: Encyklopedie pro předškoláky
A. Elsnerová: Zpívánky 2 (Interaktivní mluvící kniha)
T. Gordon: Výchova bez poražených
J. Beránek: Odvaha ke svobodě
A. Solženicyn: Souostroví Gulag

Krásná literatura

V. Vondruška: Manželské zrcadlo
V. Vondruška: Královražda na Křivoklátě
V. Vondruška: Křišťálový klíč IV. Hejnické pastorále
R. Bryndza: Propast smrti
L. Kepler: Zrcadlový muž
K. Lednická: Šikmý kostel 2. díl
J. Formánek: Kniha o tichu
V. Javořická: Požár na obzoru
Jojo Moyesová: Jako hvězdy v temné noci
M. Eben: Myšlenky za volantem
A. Valognes: Snachy za všechny prachy
A. Mornštajnová: Listopád
K. Janečková: Francouzský manžel
H. Morris: Tři sestry (od autorky Tatér z Osvětimi)
M. Klevisová: Prokletý kraj

Nové knihy v knihovně
Jo Nesbo: Žárlivost
P. Swist: Žhavé léto
L. Zibura: Prázdniny v Česku
R. Třeštíková: Tajemství
P. Horáková: Srdce Evropy

Literatura pro děti

V. Matocha: Prašina 3 (Bílá komnata)
I. Březinová: Teta to plete
M. Starý: Když roboti brebentí
K. Smolíková: S Komenským do komiksu
J. Kenney: Deník malého poseroutky (Samá voda)
P. St. John: Poklady pod sněhem
K. Pondělíčková: Co musejí morčata
Z. Pospíšilová: Svět plný hádanek
H. Patersová: Koťátko Cesmína

V  listopadu jsme v  Obecní knihovně 
v  Lipově přivítali cestovatele a  foto-
grafa Martina Bitmana, který nám 
vyprávěl a promítal fotografi e z expe-
dice Z Kamčatky do Dušanbe. Usmě-
vavý mladý muž nám tak zajímavě lí-
čil své zážitky, že jsme na chvíli, spolu 
s ním, byli na cestách …

Jak dlouho trvala expedice Z Kam-

čatky do Dušanbe?

Na expedici jsem se vydal 3.7.2018 
a zpět se vrátil 9.9.2018, celkem tedy 
71dní.

Které země jste při této expedici 

navštívil? Kde se Vám nejvíce líbilo?

Rusko, Mongolsko, Čínu, Kazachstán, 
Kyrgyzstán a Tádžikistán. 

Z Kamcatky do Dušanbe   ˇ
Každá země je jiná a  každá má své 
kouzlo. Pokud bych však místo, kde 
se mně nejvíce líbilo, bral podle toho, 
kam bych se rád znovu vrátil, tak by 
to bylo Rusko (Kamčatka), Mongolsko 
(Altaj), Tádžikistán (Pamír).

Co jste zažil na Kamčatce?

Jen o  Kamčatce bych mohl povídat 
hodiny a hodiny. Překrásná nedotče-
ná příroda, úžasní lidé. Mmj. jsme tu 
podnikli dva dlouhé a  náročné pře-
chody v  národních parcích Kluchev-
skay a  Nalychevo. První z  treků jsme 
po návratu nazvali „Mezi komáry 
a medvědy“, což vystihuje přesně to, 
co jsme tu zažili. Zatímco putujeme 
zcela osamoceni dle azimutu (turistic-
ké mapy tu neexistují) cestou neces-

tou, brodíme se bahnem a  ledovco-
vou řekou, opatrně našlapujeme na 
ledovcové kry klenoucí se přes desít-
ky metrů hluboké kaňony, kolem nás 
létá tisíce komárů. Nákrčník, rukavice, 
čepice, šála, bunda – pro komáry žád-
ná překážka. Když je konečně večer 
a myslíme si, že máme na pár hodin 
klid, slyšíme funění, čmuchání a  po-
hyb. Ke stanu přichází medvěd.

Jak žijí lidé v Mongolsku? Ochutnal 

jste místní speciality?

Velice skromně. Drtivá většina oby-
vatel žije v hlavním městě, pouze pár 
set tisíc jich je roztroušeno po zbytku 
země – velké asi jako tři Francie. Hus-
tota obyvatel je 0,5 na 1km2. Typickým 
mongolským příbytkem jsou tzv. jurty 
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– kruhová stavení. Zajímavostí navíc je, 
že jsou velikostní rozdíly mezi jurtami 
etnických skupin Kazachů a Mongolů. 
Mongolská kuchyně je založena na 
masných a  mléčných výrobcích – 
ochutnal jsem nejrůznější druhy do-
mácích jogurtů, másla, sýrů, kumys 
nebo beraní maso. Na rozdíl od našich 
evropských měřítek je největší delika-
tesou tučné šlachovité maso. 

Na kterou nejvyšší horu jste při 

této cestě vylezl?

Malchin peak (4050 m n.m.) Leží ne-
daleko trojmezí Číny, Ruska a  Mon-
golska a je pátou nejvyšší horou Mon-
golska a celého pohoří Altaj.

Máte i nějaké negativní zážitky?

Na zmiňované cestě to asi byly hra-
niční přechody s  Čínou, respektive 
její policejní check – pointy. Šikana, 
buzerace, hodinová čekání. Vše znovu 
a  znovu, každých padesát kilometrů 
cesty. Na pomyslném žebříčku to řa-
dím dokonce výše, než setkání s med-
vědem kamčatským.

Cestujete sám? Máte nějaká pravi-

dla, podle kterých se řídíte?

Snažím se cestovat v  malé skupině 
cca 2-4 lidí. Jen tak se dostanete co 
nejblíže k  místním obyvatelům a  zá-
roveň se snáze vejdete do doprav-
ních prostředků. Párkrát jsem cesto-
val i sám, ale chybí mně u toho jedna 
důležitá věc – sdílení zážitků. Sdílený 
smutek je poloviční, sdílená radost 
dvojnásobná. 
Spolucestovatele sháním různě. Nej-
častěji přes cestovatelský server Hed-
vábná stezka prostřednictvím inzerá-
tu, občas mně nějaký kamarád doho-
dí svého kamaráda/kamarádku, jindy 
někoho z kamarádů nadchnu k cestě 
sám a v neposlední řadě samozřejmě 
se svou manželkou.

Cestujete nejraději po zemi, s bato-

hem na zádech. Co všechno si v ba-

tohu nesete?

Ano, cestování po zemi je pro mě to 
nejkrásnější. Teprve při pozemní cestě 
si uvědomíte ty obrovské vzdálenosti, 
kulturní i přírodní odlišnosti. A navíc, 
cíl není Kamčatka, Mongolsko ani 
Rusko. Cesta je cíl. Výhled z Malchin peak (4050m.n.m.) MongolskoVýhled z Malchin peak (4050m.n.m.) Mongolsko

Velká čtyřka - NP Kluchevskaya, RuskoVelká čtyřka - NP Kluchevskaya, Rusko

Martin Bitman, Pamír, TadžikistánMartin Bitman, Pamír, Tadžikistán
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Vybavení jsem ladil několik let a více-
méně je stejné, ať jedu na týden či na 
půl roku, na sever či na jih. Pro zájem-
ce jsem umístil osvědčený seznam 
věcí na svůj web – najdete zde jak 
vybavení samotné, tak doporučený 
obsah cestovatelské lékárničky.

Expedice Z  Kamčatky do Dušanbe 

nebyla Vaše první cesta. Kolik ex-

pedic jste již podnikl?

Od roku 2007 jsem podnikl 17 vel-
kých expedic do více než padesáti 
zemí a  navštívil odlehlá, nepopulár-
ní a  často nebezpečná místa světa 
- mmj. Sýrii, Line of control, Sarezské 
jezero, Pamir highway, Aralské moře, 
Kamčatku, Kavkaz, Syrsko-Iráckou 
hranici, provincii Baluchestán, Pakis-
tán, afghánskou hranici nebo indic-
ký stát Jammu a  Kashmir. Na svých 
expedicích jsem podnikl nespočetné 
množství treků s pětadvacetikilovým 
batohem na zádech do výšek přes pět 
tisíc metrů nad mořem. To vše bez no-
sičů, agentur nebo průvodců.
Deset let cestování ze čtrnácti se mně 
snad podařilo zachytit ve fotografi cké 
knize Deset let na cestách. (Pro zájem-
ce je seznam cest i odkaz na knihu na 
webu).

Pokud nejste na cestách, vyskytu-

jete se v  Praze. Jak jste se ocitnul 

v Lipově?

Z Lipova pochází má úžasná manžel-
ka. Byť přes rok žijeme s našim malým 
prckem v  Praze, Moravu pravidelně 
navštěvujeme. Zamiloval jsem si ne-

jen svou manželku, ale i celý Lipov .
Manželku (ne Lipov) obdivuji za to, 
že mě nejen bere takového, jaký jsem, 
ale ochotně mě následuje kamkoliv 
po světe. O tom, že je to žena odvážná 
svědčí fakt, že se nebojí ani mezi med-
vědy, ani mezi „teroristy“. 
(Pozn. Spousta lidí si myslí, že Pákis-
tán, Irán, Tádžikistán apod. jsou země 
plné teroristů). 

Kdo Vás přivedl k cestování?

K  cestování mě přivedli rodiče, se 
kterými jsem procestoval nejrůznější 
země Evropy. Jako teenager jsem snil 
o velkých cestách, ale dlouho neměl 
odvahu udělat první krok. Teprve váž-
ná nemoc mě nakopla k činům a i díky 
babiččině mottu „Dej každému dni 
příležitost, aby se stal tím nejkrás-

nějším dnem v  tvém životě.“ (Mark 
Twain) jsem si začal své sny plnit.

Jaké máte plány do budoucna? 

Kam byste se rád podíval?

Cestovatelských plánů je celá řada 
a  asi by se Vám sem seznam neve-
šel. Tak alespoň pár. Rád bych se 
podíval do Jižní Ameriky – zejména 
do horských států Peru, Chile, Bolívie. 
Chtěl bych dojet z Prahy po zemi na 
Kilimandžáro, procestovat Austrálii, 
Kanadu, navštívit Bhután, znovu se 
vrátit do Pákistánu za několika vyso-
kohorskými treky, vyrazit do Grónska, 
na Sibiř, poznat ruskou část Altaje, 
Ural a střední Afriku. 
Děkuji za rozhovor a budeme se tě-

šit na další povídání z Vašich cest.  

Magdaléna Kománková

Zaroshkul lake - Pamír, TádžikistánZaroshkul lake - Pamír, Tádžikistán

V sobotu 21.8.2021 se konal již 12.ročník Lipovské desítky. 
Pořadatelem závodu byla již podruhé Obec Lipov.  Počasí 
při závodě letos vyšlo na výbornou. 
Závody a účast na nich je v posledních dvou letech ovliv-
něna covidovými opatřeními, takže účast na závodech je 
pomalu poloviční oproti roku 2019. Důležité je však, že 
alespoň takto se závody můžou pořádat.
Ti co do Lipova přijeli, tak určitě nelitovali. Nakonec ve 
všech kategoriích běhalo 165 startujících, tedy o  dva 
méně než v předchozím roce, z toho 82 závodníků v hlav-
ní kategorii a  83 závodníků v  dětských a  mládežnických 
kategoriích.

12. rocník Lipovské desítkyˇ
Běhaly se tradiční okruhy obcí, ženské kategorie a M 70 
absolvovaly 2 okruhy, tzn. 4,3 km, ostatní mužské katego-
rie si daly pět okruhů, tzn.10 km.
V ženách vyhrála Iveta Kluknavská, která mimochodem le-
tos zvládla i porodit holčičku a jejím partnerem je lipovský 
běžec Dušan Tomčal, v čase 17:37 před veteránkou nad 35 
let Janou Kadlecovou – 17:42 a další veteránkou nad 45 let 
Mirkou Zíškovou – 17:45. Tento kratší závod na 4,3 km vy-
hrál v absolutním pořadí vítěz v kat. M 70 Lubomír Bartál 
v čase 16:52. 
Podle předpokladů mužskou desítku ovládl tradiční účast-
nický favorit a od letoška již veterán nad 40 let Lukáš Ku-
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čera – 33:23. Druhý Lukáš Šoural za ním zaostal o více než 
2 minuty – 35:31 a třetí skončil Lukáš Kucur v čase 35:39.
Z lipovských závodníků doběhl v běhu na 10 km nejlépe 
Dušan Tomčal ve výborném čase 37:24, který zároveň ob-
sadil výborné 3. místo v kategorii M 40 a celkově 5. místo 
v absolutním pořadí. 
Lipov velmi dobře reprezentovala i Pavla Hejlková, která 
běžela ženskou trať v čase 23:36 a umístila se na 6. příčce 
v kategorii Ž 35 a na 27. příčce v absolutním pořadí. 
V  závodě dále běželo 17 závodníků z  Lipova v  dětských 

pořadí v kateg. příjmení a jméno kategorie (rok narození) délka tratě čas
5 Fuchsová Sofi e Mladší žákyně (2008-2009) 500 m 1:51
5 Karásek Erik Ml.přípravka - Kluci (2012-2013) 300 m 1:08
7 Fryc Karel Ml.přípravka - Kluci (2012-2013) 300 m 1:09
4 Hejlek Jáchym Přípravka - Kluci (2010-2011) 500 m 1:54
6 Vu Bau Anh Mladší Holky (2014-2015) 200 m 0:57
3 Ňorková Elena nejmladší Holky (2016-2020) 70 m 0:18
6 Šantavá Kristýna nejmladší Holky (2016-2020) 70 m 0:33
7 Vu Anh Ngoc nejmladší Holky (2016-2020) 70 m 0:35
1 Šantavý Martin nejmladší Kluci (2016-2020) 70 m 0:16
5 Nagy Dominik nejmladší Kluci (2016-2020) 70 m 0:21
6 Trýska Michal nejmladší Kluci (2016-2020) 70 m 0:27
9 Vařecha Jakub nejmladší Kluci (2016-2020) 70 m 0:36

12 Vařecha Antonín nejmladší Kluci (2016-2020) 70 m 0:38
13 Vařecha Vojtěch nejmladší Kluci (2016-2020) 70 m 0:39
2 Miškeřík Michal Junioři (2002-2003) 1600 m 5:53
3 Hejlek Jáchym Dorostenci (2004-2005) 1600 m 6:53
3 Tomčalová Kamila Junioři (2002-2003) 1600 m 10:27

13.ročník Lipovské desítky by se měl uskutečnit předposlední sobotu v srpnu dne 20.08.2022.

a mládežnických kategoriích. Bohužel o 7 méně než loni, 
takže doufáme, že se účast lipovských mladých běžců 
v příštím roce zlepší. Jejich umístění a časy jsou v níže uve-
dené tabulce. 
Nejlépe si vedl Martin Šantavý v kategorii „nejmladší kluci 
2016-2020“, který skončil na 1. místě. Na 2. místě skončil 
Michal Miškeřík v kategorii juniorů a 3. místo obsadili Já-
chym Hejlek v  kategorii dorostenců, Kamila Tomčalová 
v kategorii juniorek a Elena Ňorková v kategorii „nejmladší 
holky 2016-2020“.

Nejlepší mužiNejlepší muži

1. místo v kategorii „nejmladší kluci 2016-2020“ 1. místo v kategorii „nejmladší kluci 2016-2020“ 
Martin Šantavý z LipovaMartin Šantavý z Lipova

2. místo v kategorii juniorů 2. místo v kategorii juniorů 
– Michal Miškeřík z Lipova– Michal Miškeřík z Lipova

Nejlepší ženyNejlepší ženy
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Tak, jako v  loňském roce, se nám ani 
letos nepodařilo v  důsledku špatné 
epidemiologické situace uskutečnit 
všechny plánované akce. Jejich výčet 
tedy nebude nikterak dlouhý.
V  červnu bylo několik našich členů 
nápomocno při zajišťování Dne dětí, 
které pořádal Sbor dobrovolných hasi-
čů Lipov. Pro naše seniory jsme chtěli 
tentokrát vymyslet něco nového. Pro-
to jsme o  předposledním srpnovém 
víkendu zorganizovali nedělní Pose-
zení u  dechovky venku před místní 
sokolovnou. Podle kladných ohlasů 
byli návštěvníci spokojeni jak s  De-
chovou hudbou Blatnička, tak s  ma-

 Z cinnosti kulturní a školské komiseˇ
lým pohoštěním, drobnými výhrami 
či dárky od Obce Lipov. V podvečer se 
jim dokonce podařilo zaplnit taneční 
parket. Následující víkend nás čeka-
lo Fo-Fo (Folkově-folklorní posezení) 
v  areálu Penzionu Kostelanský. Bohu-
žel nám příliš nepřálo počasí, nicméně 
akce se konala ve vnitřních prostorách 
penzionu. K poslechu i tanci hrála dvě 
lipovská sdružení – skupina Huméneč-
ko a HCM P. Galečky. Navzdory chladu 
a  drobnému dešti sem lidé přece jen 
cestu našli, a tak někteří lipovští vinaři 
nalévali víno, čepovalo se loucké pivo 
a k dostání rovněž byly grilované po-
choutky. V  den listopadového státní-

ho svátku jsme opět vyšlápli na kopec 
Radošov. Účast byla tentokrát výrazně 
poznamenaná situací kolem covidové 
krize. I tak byla desítka turistů odměně-
na u rozhledny miskou guláše. V době 
vydání těchto Lipovských lístků jsme 
se připravovali na naši poslední akci 
v tomto roce – Dílničky pro děti.
Vážení spoluobčané, rádi bychom vám 
všem popřáli do nového roku jen to 
nejlepší, hodně štěstí a hlavně pevné 
zdraví. Věříme, že se situace zlepší na-
tolik, že se s vámi budeme moci vídat 
daleko častěji a bez jakýchkoli omeze-
ní. 

Petr Galečka

Minulý rok vinou pandemie koronavi-
ru vybočil z našich běžných kolejí.O to 
více jsme rády, že nám v letošním roce 
bylo umožněno nadále prezentovat 
horňácký region písněmi a  krásou 
našich krojů. Přes všechny  nesnáze 
a  omezení tohoto roku jsme zpívání 
nepověsily na hřebík. Scházíme se na 
pravidelných zkouškách a  trénujeme 
hlasivky. Výzvou pro Sboreček, třeba 
k  dalšímu výročí, bude dosud nezná-
mý materiál z  horňácké klenotnice li-
dových písní.  
Díky oslovení manželů Trachtulcových  
nám věnovala nové písně paní  Doc. 
PhDr. Judita  Kučerová, PhD., která 
působí na katedře hudební výchovy 
pedagogické fakulty Masarykovy uni-
verzity v Brně. O úpravy a výběr textů 
se zasloužili Renata a  Petr Galečkovi, 
notové záznamy zatím čekají v pomy-

lý k d k

Sborecek zen z Lipova
slném šuplíku, až spatří světlo světa.
V  dubnu  jsme se s  chutí pustily do 
příprav na nahrávání CD s názvem „Na 
Horňácko“, které vzniklo za fi nanční 
podpory Ministerstva kultury České re-
publiky. Krásné aranžmá muziky Petra 
Galečky po hudební stránce dokreslu-
je svými obrázky mistr litografi e a náš 
kamarád František Pavlica z Hroznové 
Lhoty. Bylo nám všem velkým potěše-
ním přijat pozvání na vernisáž, a také 
křest již zmíněného CD. Tato akce se 
uskutečnila 10. června v  příjemném 
prostředí Panského dvora ve Veselí 
nad Moravou. Příjemnou atmosféru 
večera podtrhla hojná účast fanoušků 
folkloru i malířových obrazů.
Červen byl pro Sboreček úrodným 
a zpěvným. Neofi ciálně jsme potréno-
valy hlasivky na Čechově dvoře v Lou-
ce u dobrého vyhlášeného piva z míst-

ního pivovaru.
Koncem šestého měsíce tohoto roku 
to konečně přišlo! Začaly jsme otevírat 
kostny a truhlice, ve kterých čekal náš 
nažehlený a naškrobený kroj. S  radostí 
jsme ho oblékly a provětraly. Z důvo-
dů opětovného zrušení Horňáckých 
slavností se každá obec prezentovala 
svým folklorem.
Lipov v  zastoupení všech folklorních 
složek (Sboreček žen z  Lipova, HCM 
Petra Galečky, HCM Jožky Staši, HCM 
Marka Potěšila, FS Lipovjan a  Mužský 
sbor z  Lipova) připravil svatební pro-
gram pro on-line pořad „Vitajte u  nás 
na Horňácku“.
Sboreček dále vystoupil v  pořadu 
„Kdože nám rozkáže... aneb Horňácký 
podvečer v  Čechově dvoře“ v  Louce. 
Závěrem léta jsme přijali pozvání od FS 
Velička a vystoupili jsme spolu s HCM 

ˇ ˇ
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Petra Galečky na Strážné húrce ve Vel-
ké nad Veličkou na festivalu Ozvěny 
Horňácka 2021.
Začátkem podzimu, kdy je nejvíce 
práce se sklizní modrého ovoce ( a že 

se letos opravdu urodilo) nás oslovil 
Břetislav Rychlík k  účinkování v  pořa-
du Folklorika. V díle s   názvem ,,Píseň 
a  pití“ jsme oprášily naše pijácké pís-
ničky z dob našich začátků. V ženském 

podání jich moc nemáme. Je pravdou, 
že při této disciplíně mají více zkuše-
ností horňáčtí chlapi.
Malá perlička z natáčení: Při zpěvu na-
šich sedláckých byla taková  pozitivní 
energie, že jedna ,,panoha obsypaná 
duranciama“ nevydržala nápor tíhy 
a spadla k zemi. Vylekaní kameramani 
museli točit nový záběr.
S  úsměvným zážitkem jsme ukončily 
náš pěvecký rok 2021 a s nastupující-
mi opatřeními zase ukládáme kroje do 
truhlic a kostnů.
Píseň byla, je a vždy bude naším koře-
ním života. V  písních nalezneme kus 
pravdy - jak v pozitivním, tak negativ-
ním světle. Je naší povinností ji předá-
vat touto přirozenou formou mladé 
generaci, tak jak nám tuto cestu uká-
zali naši předci.
Velice si vážíme vaší přízně a přejeme 
si, abychom se v dohledné době s vámi 
opět setkali ve zdraví i lepších časech.

Sboreček žen z Lipova

V sobotu 23. října 2021 jsme si při set-
kání mužských sborů v  Lipově, které 
nese název Lipovské zpívání připo-
mněli 25 let od prvního záznamu zpě-
vu mužského sboru z Lipova. Stalo se 
tak v září roku 1996 v kapli velického 
kostela. Za 25 let se v mužském sboru 
z  Lipova vystřídalo mnoho zpěváků. 
Někteří přišli a po krátkém čase ode-
šli, jiní zůstali zpívat delší dobu a jsou 
i takoví, kteří ten sbor zakládali a zpí-
vají v něm dodnes. Je mně naprosto 
jasné, že každý na čas strávený v muž-
ském sboru vzpomíná po svém. Mys-
lím si však, že je dobré připomenout 
okolnosti, které byly impulsem vzniku 
Mužského sboru z  Lipova, první léta 
formování a  osobnosti, které mají 
hlavní podíl na tom, že zpíváme už 25 
roků.
Na jaře roku 1996 se ujala ve Velké 
nad Veličkou myšlenka společné na-
hrávky všech muzik, ženských a muž-
ských sborů a  folklorních souborů 
působících na Horňácku. Mužský sbor 
v Lipově neexistoval a František Jagoš, 
tehdejší starosta, požádal o pomoc při 
jeho formování kamaráda Františka 

Muzský sbor z Lipova
Sedláře, dlouholetého klarinetistu CM 
Martina Hrbáča a Jarka Miškeříka. Ten 
pomoc neodmítl a spolu se obrátili na 
mužskou část smíšeného sboru kos-
telního, ve kterém oba zpívali. Sku-
pina posílená dalšími zpěváky (strýc 
Kruciš, J. Jagoš, J. Čerešňák aj.) se za-
čala scházet a nacvičovat na podzim-
ní nahrávání. Podmínka tehdejšího 
vedoucího Františka Sedláře, zpívat 
trojhlasně horňácké písničky, byla 
splnitelná právě díky skupině z  kos-
telního sboru a  Franta sám také pís-

ˇ
ničky do trojhlasů harmonizoval. V již 
zmíněné kapli velického kostela jsme 
v září 1996 na cédéčko s názvem „Do-
šli sme k vám“ nazpívali písničky Ore 
Jano a Néni lepší jak v nedělu a pře-
stali se pravidelně scházet. V následu-
jícím roce 1997 si připomínal folklorní 
soubor Lipovjan 25. výročí svého za-
ložení mimo jiné nahrávkou s názvem 
Na dolinách pod lipami. K obohacení 
této nahrávky byl přizván i  mužský 
sbor z  Lipova. Začal se tedy znovu 
pravidelně scházet, nacvičovat a ten-
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to obnovený začátek už neskončil. 
Pochvala od F. Šimka při nahrávání 
v TON studiu Dolní Bojanovice přišla 
v pravý čas. Chlapům se zpívání zača-
lo líbit a F. Sedlář měl co dělat, aby stí-
hal nosit nové písničky. Tehdy praco-
val turnusově v zahraničí a když nebyl 
doma, vedl zkoušky Mirek Jagoš. Jeho 
požadavky na čistotu hlasů a rytmus 
byly vysoké, ale přinášely takové vý-
sledky, že Mužský sbor z Lipova mohl 
nahrát v  roce 2003 první samostat-
né cédéčko na Horňácku s  názvem 
Nám sa porád cosi zdá. Neprovázely 
nás však jen úspěchy a chvíle radosti. 
V roce 2006 nás navždy opustil Fran-
tišek Jagoš. Ze zdravotních důvodů 
opouští sbor také František Sedlář 
a  jeho zástupce Mirek Jagoš také 
přestává z  rodinných důvodů chodit 
pravidelně zkoušet a jezdit na vystou-
pení. Příležitostně ho začínají zastu-
povat Mirek Žák a František Machálek 
a  místo F. Sedláře nám do trojhlasů 
harmonizují písničky P. Galečka a  M. 
Kolacia. Přes všechny domácí problé-
my se M. Jagoš ještě jednou naplno 
vrací do sboru a pomáhá s přípravou 
nahrávky druhého cédéčka, které 
nese název Hore hájem. Tato nahráv-
ka byla vydaná v roce 2016 k 20. výro-
čí založení Mužského sboru z Lipova 
a svým zpěvem se na ní podílejí také 
Sboreček žen z Lipova, muzikanti CM 
P. Galečky včetně sólového zpěvu sa-
motného primáše a  kluci a  děvčata 

z Lipovjanu. Přiložený buklet popisuje 
20 let života mužského sboru.
Po roce 2016 přebírá vedení F. Ma-
chálek. Pravidelné středeční zkouš-
ky a  vystupování v  posledních dvou 
letech vážně narušily „covidové pře-
stávky“. Ty také způsobily, že jsme se 
letos poprvé sešli 2. června. Už 27. 
června jsme v areálu penzionu Luďka 
Kostelanského zpívali pro dokument 
k  letošním Horňáckým slavnostem. 
Svým zpěvem jsme tutéž neděli osla-
vili 25. výročí kněžství našeho „otce P. 
Wnuka“.
V  sobotu 5. července jsme v  Dolních 
Dunajovicích zpívali při oslavě 20. 
výročí založení místního mužáckého 
sboru. V  rámci letošních Horňáckých 
slavností jsme zpívali v  pořadu „Na 
živú notečku“, vysílaného živě z  are-
álu Čechův dvůr v  Louce ve čtvrtek 
22. července. Nechyběli jsme ani v so-
botním večerním pořadu Horňáckých 
slavností, který se uskutečnil také na 
Čechově dvoře v  Louce. Spolu s  FS 
Lipovjan jsme 11. září vystupovali na 
Kampě v  Praze. To už jsme byli roz-
hodnutí, že si při 10. setkání mužských 
sborů v Lipově tzv. Lipovském zpívání 
připomeneme 25. výročí založení na-
šeho mužského sboru. V sobotu 23. říj-
na jsme na lipovské sokolovně přivítali 
mužské sbory z  Hrubé Vrbky, Kobylí, 
Dolních Dunajovic, Vážan, Hútek z Bá-
nova a Krasavce z Ostrožské Nové Vsi. Ti 
všichni svým zpěvem oslavovali krásu 

Zpívání mužských sborůZpívání mužských sborů

lidové písničky. My jsme i  s  bývalými 
zpěváky a vedoucími Fr. Sedlářem a M. 
Jagošem svým zpěvem vzpomínali 
na Fr. Jagoše a strýca Kruciša a věřím, 
že potěšili i asi 30 přítomných diváků. 
O  výzdobu a  obsluhu účinkujících se 
vzorně postarali členové souboru Li-
povjan a fi nančně, včetně nákladů na 
speciální skleničky, ji zajistil Obecní 
úřad Lipov. Z  mého pohledu to byla 
vydařená oslava lidového zpěvu, kte-
rá však pro mě z  nepochopitelných 
důvodů téměř nikoho neláká. Zdá se, 
že naše poslední letošní vystoupení 
se uskutečnilo o týden později na „ho-
dách ve Velké nad Veličkou“. I tak mů-
žeme konstatovat, že Mužský sbor z Li-
pova prožil úspěšný půlrok 2021.  Rádi 
bychom se samozřejmě jako každý rok 
zúčastnili i  tradičního vánočního zpí-
vání u sochy Panny Marie v lipovském 
háji, pokud situace dovolí toto zpívání 
uskutečnit.
Na závěr bych chtěl velice poděkovat 
všem bývalým i  současným zpěvá-
kům Mužského sboru z  Lipova, jeho 
vedoucím, příznivcům a  Obecnímu 
úřadu Lipov za trvalou (nejen fi nanč-
ní) podporu. Ti všichni mají nepopsa-
telnou zásluhu na tom, že si letos mů-
žeme aktivně připomínat 25. výročí 
založení Mužského sboru z Lipova.
Požehnané Vánoce a  pevné zdraví 
i v roce 2022 Vám jménem Mužského 
sboru z Lipova přeje

Ladislav Jagoš - Jožíček



Prosinec 2021 31

Blíží se konec kalendářního roku a zdá 
se, že po krátkém návratu do normál-
ního společenského života v  letních 
měsících hrozí návrat do stavu z kon-
ce minulého a začátku letošního roku. 
Jak se tento stav projevil v  činnosti 
folklorního souboru Lipovjan? Druhá 
vlna koronaviru nedovolila uspořádat 
tradiční hodovou zábavu, prosinco-
vou Štěpánskou besedu u cimbálu ani 
vánoční zpívání u sochy Panny Marie 
v lipovském háji. Ze stejných důvodů 
se neuskutečnila tradiční fašanková 
obchůzka. První zkoušku Lipovjanu 
v  roce 2021 jsme mohli svolat až na 
21. května a  velmi příjemným zjiště-
ním byla účast téměř všech členů sou-
boru. Vlny koronaviru tedy Lipovjan 
nesmetly a už 4. června se v lipovské 
sokolovně uskutečnila regionální 
soutěž O  nejlepšího tanečníka hor-
ňáckého, veselského a  strážnického 
verbuňku. NÚLK ve Strážnici rozhodl, 
že vítězové letošních regionálních 
soutěží nebudou postupovat přímo 
do fi nále strážnické soutěže, a přesto 
kluci zpívali a verbovali jako obvykle 
s plným nasazením. Jejich úsilí nebylo 
zbytečné, protože jediný pořad letoš-
ních Strážnických slavností byla právě 
soutěž O  nejlepšího tanečníka ver-
buňku na Slovácku. Stejného úspěchu 
jako vloni Pavel Vařecha, dosáhl letos 
Jan Hrbáček. Porotou byl za vynikající 
pěvecký i taneční výkon oceněn jako 
druhý nejlepší tanečník verbuňku na 
Slovácku. Velkým úspěchem je beze-
sporu i opětovná fi nálová účast (i když 
bez umístění) Pavla Vařechy. A dalšího 
lipovského verbíře Borka Smaženku, 
z  pro mě nepochopitelných důvodů, 
porota do fi nále nepustila.
Stále nebylo jisté, jestli budou po-
voleny velké letní folklorní festivaly. 
I  proto Rada Horňáckých slavností 
nabídla horňáckým muzikám, sou-
borům a sborům účast na střihovém 
dokumentu, který měl být vysílán na 
sociálních sítích místo večerního po-
řadu Horňáckých slavností. Téma pro 
natáčení si každý volil sám a Lipovja-
né se rozhodli pro „obrázek ze svaťby“. 
V neděli 27. června se areál penzionu 

Folklorní soubor Lipovjan

Horňácké slavnosti 2021 - foto František GajovskýHorňácké slavnosti 2021 - foto František Gajovský

MFF Strážnice - Jan Hrbáček - 2. místo v  Soutěži o nejlepšího verbíře MFF Strážnice - Jan Hrbáček - 2. místo v  Soutěži o nejlepšího verbíře 
- foto FotímFolklór- foto FotímFolklór

regionální kolo verbířské soutěže - foto FotímFolklórregionální kolo verbířské soutěže - foto FotímFolklór
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Luďka Kostelanského změnil na dvůr 
svatebního domu, kde hrály muziky 
J. Staši, M. Potěšila a P. Galečky, zpíval 
Sboreček žen z Lipova a Mužský sbor 
z Lipova a tančil Lipovjan. Celé natá-
čení bylo zakončeno svatebním prů-
vodem, který vedly maminky, bývalé 
tanečnice Lipovjanu se svými dětmi. 
Příprava a  průběh letošních Horňác-
kých slavností nebyl poznamenán 
jen koronavirovou situací. Od jara 
probíhala náročná rekonstrukce hor-
ňáckého stadionu na Strážné hůrce. 
Termín rekonstrukce byl na poslední 
chvíli splněn, ale Obecní úřad ve Vel-
ké nad Veličkou odmítl pořádání Hor-
ňáckých slavností na Strážné hůrce 
garantovat. Vzhledem k  tomu, že se 
muziky, soubory i  sbory na improvi-
zovaný sobotní večer připravovaly, 
domluvila předsedkyně Rady HS Ire-
na Mikesková jeho realizaci v  areálu 
Čechův dvůr v  Louce. Myslím si, že 
tento pořad, ač nebyl tematicky za-
měřený a účast v něm byla nabídnuta 
všem horňáckým muzikám a  soubo-
rům, beze zbytku splnil nepsané po-
žadavky na kvalitu hlavního pořadu 

Horňáckých slavností. A velkým dílem 
k tomu přispěl svým tanečním výko-
nem i folklorní soubor Lipovjan.
Dalším vystoupením FS Lipovjan byla 
účast na oslavách 650. výročí založení 
obce Ostrožská Lhota. Po více než roč-
ní přestávce byla na tanečnících patr-
ná určitá nervozita, kterou umocňo-
valo velmi špatné ozvučení. Všechny 
taneční nedostatky napravil Lipovjan 
o  měsíc později při vystoupení na 
Kampě v  Praze. Zmatky pořadatelů, 
ani nepříjemné počasí nijak neovliv-
nily výborné taneční a pěvecké výko-
ny Lipovjanu a muzikantů CM M. Po-
těšila. Stejně jako vloni a předloni se 
v Praze Lipovjanu dařilo.
Začátkem října začaly stoupat počty 
nakažených koronavirem a  zdálo se, 
že Obecní úřad Lipov nedovolí koná-
ní tradiční hodové zábavy. Opak byl 
naštěstí pravdou. V  sobotu večer 30. 
října se po roční přestávce v lipovské 
sokolovně zpívalo a tančilo nejen při 
dechovce, ale také při CM M. Potěši-
la. Výzdobu a  bezvadnou organizaci 
zajistili tanečníci Lipovjanu. Tradiční 
hodovou obchůzku, stejně jako před-

loni, zorganizovala v sobotu odpole-
dne muzika M. Potěšila. Přizvali mezi 
sebe mladé muzikanty a  kamarády 
i ty, kteří nejsou tanečníky Lipovjanu. 
Snad tento výborný nápad přetrvá do 
dalších let a  opět se stane nedílnou 
součástí lipovských hodů.
Další masivní vlna koronaviru nazna-
čuje, že lipovské hody byly poslední 
akcí Lipovjanu v  tomto roce. Na 100 
osob je už dnes omezen počet účast-
níků. Těžko bychom mohli pořádat 
tradiční Štěpánskou besedu u  cim-
bálu, kdy lipovská sokolovna doslova 
„praská ve švech“. Až příští dny nám 
napoví, zda bude možné uskutečnit 
tradiční vánoční zpívání u sochy Pan-
ny Marie v  lipovském háji. Nemoci 
účinkujících zatím ruší zkoušky Lipo-
vjanu, bez kterých nebude možné 
toto zpívání kvalitně zrealizovat.
Na závěr bych chtěl poděkovat Obec-
nímu úřadu Lipov za trvalou podporu 
a  také Vám všem našim příznivcům 
popřát pěkné Vánoce a  v  roce 2022 
„Ať nám Pámbu zdraví dá a od złého 
zachová“.

Ladislav Jagoš - Jožíček

V pátek 12. listopadu zavítal náš divadelní soubor Lipovský 
výkvět do Veselí nad Moravou, kde jsme v rámci Podzimní-
ho divadelního koštu uvedli po roční koronavirové pauze 
svoji veselohru Námluvy u Kalousků.
Po loňské letní premiéře v lipovské Sokolovně a pouze dvou 
následných reprízách této hry nám koronavirová epidemie 
znemožnila další vystupování. Poté nám oba dva hlavní 
protagonisté, představitelé ústřední dvojice Marušky a Va-
šíka, Helena Kamrlová a Dominik Hartmann, utekli do světa 
na studie, takže zjara to vypadalo, že si naši hru již nezahra-
jeme.
Nabídka z Veselského kulturního centra, abychom zde le-
tos vystoupili na divadelním koštu, byla tak motivací a im-
pulsem k tomu, abychom se pokusili o doplnění souboru 
o nové aktivní členy, za účelem znovuuvedení Námluv u Ka-
lousků.
Po intenzivním hledání nových adeptů na obsazení ústřed-
ní herecké dvojice se nám podařilo získat (přemluvit) Míšu 
Kováčikovou a Tomáše Jocha, kteří se ihned ujali nácviku 
svých poměrně rozsáhlých hereckých partů. Ostatní členo-
vé souboru za uplynulý rok své texty již taky téměř zapo-
mněli, takže to svým novým hereckým partnerům vůbec 
neusnadnili. Nácvik na obnovenou premiéru tak vyvrcholil 

Ve Veselí u Kalousku byly opet námluvyˇ°

týden před  jejím uvedením, a to náročnými každodenními 
zkouškami.
Plný sál LŠU rozptýlil naše předchozí obavy, zda vůbec při-
jdou nějací diváci a kolik jich asi bude. Po chvilkové počá-
teční nervozitě v úvodu hry jsme se všichni na jevišti pustili 
„chutě do díla“. Již z prvních reakcí publika bylo jasně patr-
né, že se dobře baví a dlouhotrvající potlesk po závěrečné 
oponě toto zcela jistě potvrdil. A je nutno dodat, že zvláště 
naše nové posily si vedly nad očekávání skvěle a své role si 
užívaly.
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Nyní již zase „za okny zuří koronavirus“, ale my se těšíme 
a doufáme, že snad již brzy budeme moci opět normálně 
veřejně vystupovat a přinášet našim divákům potěšení a ra-
dost. Budete-li mít čas a chuť, až to bude možné, přijďte se 
na nás podívat, srdečně vás všechny zveme.
Vážení spoluobčané, dovolte mi, abych vám všem, jménem 
svým i jménem všech členů našeho souboru popřál radost-
né a spokojené vánoční a novoroční svátky, do nadcházejí-
cího roku 2022 pak zdraví, štěstí, spokojenost a všeobecnou 
radost ze života.

Pavel Štípský, 
předseda divadelního souboru Lipovský výkvět.

Úryvky z  usnesení naznačují rozsah 
a šíři agendy, kterou lipovští zastupite-
lé v  rámci každodennosti života před 
sto lety řešili. Řada témat, souvisejících 
s  chodem a  rozvojem obce, je podob-
ná těm, které řeší i  dnešní zastupitelé. 
Některá témata jsou však naštěstí již 
jenom historií: 

Rozpočet pro rok 1921 činí: 
 příjem 70 186,- K
 vydání 72 051,- K
 schodek 1 865,- K

Obecní zastupitelstvo se jednohlasně 
usneslo na tom, aby bylo elektrické 
osvětlení provedeno do školy, na faru, 
do obecní kanceláře, do obecního 
hostince, do býkárny a dvě osvětlení 
na venek.
Projednáno ohledně elektrického 
osvětlení následující: pan Čerešňák 
vypovídá, že se má platit ze žáro-
vek stojících na dvou sloupech na 
ulici z  každé 25 korun, což činí pro 
dvě žárovky 50 korun měsíčně. Dále 
v obecní kanceláři ze dvou 25tek žá-
rovek a v býkárni z jedné, úhrnem ze 
všech třech žárovek 20 korun měsíč-
ně. V  pádu nedostatku vody a  nebo 
opravy strojů se nic neplatí. Zatím je 
prozatímní ustanovení.
Na návrh Matěje Jagoše radního 
ohledně odprodeje obecního býka 

Ze starých lipovských letopisu°
100 let 

Vybraná usnesení ze zápisů obecního zastupitelstva z roku 1921
nezpůsobilého ke skoku bylo obec-
ním zastupitelstvem rozhodnuto 
a usneseno, aby se tento obecní býk 
nezpůsobilý ke skoku odprodal řezní-
kom, po odvážení na obecní váze.
Obecní zastupitelstvo se jednohlasně 
usneslo na tom, že na Drahách určená 
cena za jeden metr čtvereční je zapla-
tit obci jednu korunu padesát haléřů 
pro místo na stavbu.
Po rozhovoru a  poradě usnéslo se 
obecní zastupitelstvo na tom, aby te-
sání dřeva na most bylo zadáno k ote-
sání zdejším občanům. Po delším jed-
nání konečně bylo usneseno, že když 
zdejší tesaři Dička Josef a  společníci 
nebudou chtět tesat za 55 Kč jeden 
krychlový metr dřeva na most, zadá se 
tesání dřeva prostřednictvím k  tomu 
ustanovených důvěrníků jiným tesa-
řům. Kdo si tesání dřeva převezme, 
musí taky výlohy jako pojištění pod-
stavitele a další výlohy z odpovědnos-
ti nést sám ze svého výdělku.
Po delší poradě na návrh Tomáše Maňá-
ka, aby byl dán Jiří J. mladší do almužné 
a  matka jeho Kateřina J. aby dostala 
podporu 10 korun měsíčně, byl tento 
návrh jednohlasně přijat a  schválen 
všemi členy obecního zastupitelstva.
Protokolem ze dne 8. února 1919 obec-
ní zastupitelstvo jednohlasně schválilo 
žádost Jana Ondrůše o koncesi na čís-
lo 250. Jelikož ale nebylo možno dříve 

projednávati o záležitosti koncese Jana 
Ondrůše, protože se bude stavba tepr-
ve provozovat, proto obecní zastupi-
telstvo dává vyjádření, že proti žadateli 
Janu Ondrůšovi a členům jeho rodiny 
žijících s ním ve společné domácnosti, 
nic proti tomu nenamítá, aby mohl živ-
nost hostinskou provozovat v  domě 
číslo 250 a že nebude živnosti zneuží-
váno ku zapovězeným hrám, přecho-
vavačství, nemravnosti, opilství atd., 
to dosvědčuje okolnost potřeby a  že 
potřeba obyvatelstva toho vyžaduje, 
protože je tato místnost na veřejné uli-
ci a silnici vedoucí ke Kněždubu, na kři-
žovatce Tasov, Hrubá Vrbka a Kuželov 
a ani nebude místnost působit obtíže 
a překážky policejnímu dozoru. Pokud 
se týče místnosti, nemůže se dát uspo-
kojivé vyřízení, protože místnost není 
ještě vystavená.
Obecní zastupitelstvo v Lipově, vzhle-
dem k protokolu ze dne 23. října 1920 
ve příčině zřízení měšťanské školy 
v  Lipově doplňuje tento v  tom smy-
slu: náklad na zřízení téže školy a na 
potřebné pomůcky ponese obec ze 
svého a žádá o bezodkladné její vyří-
zení.
František Daněk vypovídá na stížnost 
pánů učitelů, že prý odrostlí školy 
do 16 let mladíci se tůlají po nocách 
a chodí do hospody a dělají občas vý-
tržnosti v dobu noční. Obecní zastupi-



34 Lipovské lístky c. 59ˇ

telstvo se usnáší, aby bylo vyhlášeno 
bubnem, aby taková mládež se zdržo-
vala doma: neuposlechnou-li, budou 
rodiče voláni k zodpovědnosti.
Výroční trhy na dobytek a  výkladní 
jsou navrženy: první (starý) v  dubnu 
po první neděli velikonoční v pondělí, 
druhý v úterý po Svatém Duchu, třetí 
po Nanebevzetí Panny Marie, čtvrtý 
po Všech svatých.
Na návrh pana učitele Vojkůvky a pana 

Jana Ondruše, aby se dopsalo dotyč-
ným fi rmám, kde by se dostala látka 
lacinší, zač by nechali pro hasiče na 
kalhoty látku a  teprve aby se jednalo 
s fi rmů, která by ponechala látku lacin-
ší: dále se obecní zastupitelstvo usná-
ší, aby hasiči nenosili tyto kalhoty na 
každý den, pouze aby je nosili k nutné 
potřebě. Dále se usnáší obecní zastupi-
telstvo a fi nanční komise, aby řemeně, 
které ušil Jan Joch na stříkač, byli zapla-

cené z obecní pokladny.
Na návrh pana Jana Ondruše radního 
jednohlasně usnešeno zařídit byty 
v obecní stodole pro potřebné obča-
ny, kteří nemají svého vlastního bytu 
a jsou odkázáni na obec.
Na návrh Josefa Sedláře a Jana Ond-
ruše a  usnesením obecního zastupi-
telstva a  fi nanční komise ujednáno, 
aby se zažádalo o četnickou stanici ve 
zdejší obci.

Stěhování do Ameriky potrvalo i v prvních měsících letoš-
ního roku.
Jaro přišlo brzo a  bylo teplé a  krásné, ale suché. Teprve 
v polovině dubna zapršelo, načež nastalo horké počasí – 
až 34 stupňů, a to trvalo, až na nepatrné přeháňky až do 
podzimku. Voda ve Velečce vyschla a  mlynáři se svými 
mlýny  octli se na suchu, ani šrotovati nemohli, tím utrpěli 
velikou hmotnou škodu, lidé s mletím museli na Moravu, 
do Veselí neb Ostrohu.
Následkem sucha pozdější jařiny se nevyvinuly a tím žně 
chudé. Jetel a traviny zůstaly obřídlé a slabé a tak nouze 
o  suché krmivo, jelikož vše na zeleno se zkrmilo. Seno 
stouplo až na 300 K. Cena nebývalá. Zato dobytek, hlavně 
koně, klesly v ceně na třetinu.
Sčítání lidu - v  únoru – které v  naší republice nadělalo 
mnoho hluku, u  nás se provedlo úplně klidně. Sčítacími 
komisaři byli učitelé Vojkůvka a Salava, revizorem místní 
farář. V Lipově napočítáno 1 455 římských katolíků, čtyři 
českobratrští a čtyři židé. Z domácích lidí nikdo neodpadl, 
ale mnozí, kteří se ve farnosti narodili a žijí jinde.
Letos také založeny v  Lipově i  v  Louce lidové jednoty 
a sdružení katolické omladiny, kteréžto si čile vedou.
V  únoru také obec svým nákladem zavedla elektrické 
osvětlení do fary, zatím do přízemí a do kaplanky (elektři-
na z dynama z dolního mlýna). Také upraven dvůr a opra-
veny střechy na chlévě.
Dne 3. dubna byl na biskupa posvěcen miláček lidu slo-
váckého (A. C. Stojan) v Olomouci. I z farnosti naší bylo 20 
účastníků s místním farářem.
Mnoho kněží v  arcidiecézi bylo vyznamenáno: i  farář li-
povský jmenován čestným konzistorním radou a  kaplan 
dostal právo nositi rukávy farářské. 
13. 6. bylo u sv. Antonínka biřmování, při němž i farníci li-
povští byli biřmovaní.
I různé nemoce nás letos navštívily, zvláště tyfus a a úpla-
vice u starších, u dětí pak osýpky.
K tomu třeba zaznamenati, že letošní rok u nás skončili ně-
kteří i samovraždou.
21. 2. se oběsil slabomyslný Josef T., 11. 7. Pavel O., také se 
oběsil. Byl delší dobu v Americe, po válce se vrátil domů, 
ale nemohl si zvyknouti a pro různice domácí dal se na pití 
a v deliriu tremens skončil svůj život.

Zápis ve farní kronice k roku 1921, zapsal farář P. Fabián Keppert 
11. 7. Pavel H. z Lipova měl milou v Louce, se kterou měl 
i nemanželské děcko. Když toto umřelo, pak jeho milá už 
ho nechtěla. Nad tím tak se rozlítostnil, že v samovražed-
ném úmyslu vypil lyzol a před domkem své galánky v Lou-
ce ve hrozných bolestech skonal.
25. 9. konána v Lipově manifestační schůze lidové strany, 
na níž promluvil řečník Havelka z Líšně u Brna. Schůze tato 
nadchla naše lidi a povzbudila. Ukázalo se, že pokrok ve-
dený učitelstvem není právě tak pevný. Učitel Vojkůvka, 
který pravidelně na našich schůzích vystupuje a  vytýká 
našim poslancům, že jsou odvislí od arcibiskupů a šlech-
ty, tentokrát musel z tribuny slézt, jinak by ho naše ženy 
byly i s tribunou převrátily – zajde mu asi chuť podruhé se 
plést, kam nepatří.
Na věčnou památku budiž zaznamenáno, jak mnozí páni 
okresní hejtmané jsou při odpadlících z  církve katolické 
a jich se zastávají, kdežto k tupení kněží římskokatolických 
úplně klidně přihlížejí.



Prosinec 2021 35

Jak jde čas: několik (již historických) fotografi í lipovských „chlapců a chlapů“

Okresní politická správa v  Uherském Hradišti, dne 

6. června 1921.

č.j. 7989
Všem farním úřadům.
Výbor církve československé v Uherském Ostrohu upozor-
ňuje zdejší úřad, že kněží církve římskokatolické oznamují 
z  kazatelen každé přestoupení k  jinému vyznání, osoby 
přitom jmenují, přestouplé nazývají kacíři a odpadlíky.
Protože takovéto jednání kněží z  kazatelny lid zbytečně 
jitří a pobuřuje, čímž ohrožen je veřejný pořádek a pokoj-
né soužití všech se všemi, zapovídám toto veřejné vyhla-
šování vystoupení z církve. Proti provinivším se duchov-
ním funkcionářům bude zakročeno.

Místodržitelský rada Dr. Januštík.

Proti tomuto fermanu pana místodržitelského rady ale 
kněžstvo rázně zakročilo. Na to došel omluvný list.

Okresní politická správa v  Uherském Hradišti, dne 

16. června 1921.

Vaše důstojnosti!
Nedopatřením přehlédl jsem spis č. 7989 ze dne 6. června, 
kde politická správa velmi energicky projevila nespoko-
jenost s vyhlašováním z kazatelny osob z církve vystoup-
lých.
Mám za to, že důstojné farní úřady asi většinou samy situ-
aci vystihly, že se totiž jedná o nedopatření. Politický úřad 
alespoň dle mého názoru není ani povinen ani oprávněn 
k oné otázce zaujímati dnes stanovisko.
Prosím, aby toto bylo vzato na vědomí.

Místodržitelský rada Dr. Januštík.

Stavební ruch je u nás v proudu. Na všech stranách se sta-
ví nové domky. Postaveny i dvě nové hospody. U silnice 
Kolmanův hostinec a v městečku na poschodí budova pro 
obchod a hostinec Jana Ondruše. Hostinců přibývá a pří-
jmů ubývá.

Lipovští šohajé

Z brigády na koupališti (začátek 70. let minulého století)Z brigády na koupališti (začátek 70. let minulého století)

Brigáda na dostavbě Sokolovny (začátek 70. let minulé-Brigáda na dostavbě Sokolovny (začátek 70. let minulé-
ho století)ho století)

Lipovští Sokolíci (nedatovaná fotografi e z 30. let dvacátého století)
zleva: Jaroslav Hudeček, Viktor Karásek, František Pokorník, Jan Ondruš, Karel Faltis, 
František Maňák, Martin Ondruš, Viktor Jagoš, Jan Trýska, Jiří Jakubíček, Jaroslav Ja-
kubíček, František Horníček

Šoféři  „železné kavalerie“ JZD Li-
pov (přelom 60/70. let minulého 
století)
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Šohajé z  Městečka (nedatovaná fotografi e z  přelomu 
30/40. let dvacátého století)
zleva pánové Sedlář, Jagoš, Jagoš, Štípský, Maňák, 
Maňák

„Páni kluci“ ročníku narození 1939-40, opouštějící základní školu
zleva shora: Jindřich Zeť, Ladislav Karásek, Jan Machálek, Miroslav 
Podlucký (Louka), František Laga, Rostislav Žák. Jan Bálka (Louka), 
Josef Maňák (Louka), Jan Čerešňák, František Pindora (Louka), Ros-
tislav Machálek, František Sečkař (Louka), Josef Machálek. František 
Mikeska (Louka), František Hrbáček (Louka), Jan Kolacia, pan učitel 
František Čerešňák, Stanislav Vinkler (Louka), Matěj Maňák, Franti-
šek Koláček. 

Píše se 19. listopad 1944 je 11.30 ho-
din.
Zdejší myslivci z obce Velká nad Velič-
kou pořádají hon na zajíce. Vyzbrojeni 
brokovnicemi, právě svačí a diskutují. 
Najednou se nad horizontem objeví 
letka amerických stíhacích letounů. 
Jeden z myslivců (dnes už se nikdo ne-
dozví, zda se jednalo jen o hloupý žert, 
nebo zda v  tomto osud-
ném okamžiku sehrál roli 
i alkohol pro zahřátí) zalícil 
svoji brokovnici směrem 
k  letounům se slovy „já 
po nich střelím, jak na to 
budů reagovat“ a  zmáčkl 
spoušť. Ozvaly se dva vý-
střely. Samozřejmě výstřel 
z  brokovnice neznamenal 
pro letoun žádné ohrožení 
s  ohledem na zbraň i  sa-
motnou vzdálenost. Situ-
ace bohužel nabrala velmi 
rychlý spád. Pilot jednoho 
z  letadel patrně na tma-
vém povrchu země zahlé-
dl z výšky jemné zakouře-

Smutný príbeh, který se stal na pomezí 
Velké nad Velickou a Javorníka

ní ze zbraně, jedné z mnoha ozbroje-
ných postav a situaci vyhodnotil jako 
nepřátelskou. Odpoutal se od sestavy, 
sklopil příď směrem k lovcům a odjistil 
šest kulometů. Řvoucí dvanáctiválco-
vý motor Packard V-1650 o  objemu 
27 litrů ohlušil místní krajinu. Myslivci 
se ve zmatku snaží schovat do brázdy 
kolem pole. Pilot mačká spoušť a kraji-

nou zašťěká 6 kulometů ráže 12,7mm. 
Stačil krátký okamžik. Pavel Kohut (čp. 
180) a  Josef Slovák (čp. 487) zahynu-
li na místě, Tomáš Vrablc (čp. 130) 
po převozu do Zemské nemocnice 
v Uherském Hradišti. Jan Zeman, Mar-
tin Kohut, Josef Pešek a František Dyč-
ka utrpěli zranění. Celková bilance, 3 
mrtví a 10 zraněných.

ˇ ˇ
ˇ
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Po tomto náletu ještě následuje jeden 
cca. v 11:50 útok na jednu ze tří loko-
motiv úzkorozchodné trati Bzenec-
-Tasov, zraněni byli tři její zaměstnan-
ci: strojvedoucí Jaroslav Kettler, topič 
Miroslav Zrůna a brzdař František To-
mek.
Americké letouny s  největší pravdě-
podobností patřily k  31. stíhací sku-
pině 15. letecké armády, startující 
z italské letecké základny a nejspíš se 
jednalo o  letouny P-51 Mustang vy-
zbrojené 6 kulomety ráže 12,7 mili-
metru. Každý o kadenci až 750 ran za 

minutu. Projektily prošly i  skrz 
kola lokomotiv či kolejnic. Jed-
nalo se o období, kdy americké 
letouny zvýšily tlak a  útoky na 
nepřátelské cíle na našem úze-
mí. Následující den 20.11.1944 
je bombardovaný americkým 
svazem bombardérů Hodonín. 
Pokud pojedete kolem Velké 
nad Veličkou, zastavte se u po-
mníku obklopeném třemi stro-
my, každý za jednu oběť, který připo-
míná tuto tragickou událost. Nachází 
se po levé straně silnice č. 71 kousek 

před česko-slovenskou hranicí smě-
rem na Vrbovce.

Prachař Dušan
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Vítání obcánku  (nedele 27. cervna 2021)

Tomáš Bitman       17.5.2020 Lipov     548
Adam Hřebíček         4.7.2020 Lipov     545
Tobiáš Zubatý         20.8.2020 Lipov     361
Amálie Ševečková        24.9.2020 Lipov     331
Adam Miškeřík       17.10.2020 Lipov   583
Viktorie Weberová       11.1.2021 Lipov  592

Dominik Hlahůlek       4.2.2021 Lipov   596
Sebastian Machálek       16.2.2021 Lipov   285
Klára Konečná       25.2.2021 Lipov   545
David Maňák       28.2.2021 Lipov    19
Filip Čerešňák        4.4.2021 Lipov   595

ˇ ° deellleeˇ cceerˇ
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Josef Gajdoštík   11. 1. 1942 80 let  Lipov 282
Marie Hálková   11. 3. 1942 80 let  Lipov 428
Josef Vodný    16. 3. 1942 80 let  Lipov 550
Antonín Brablec     3. 4. 1942 80 let  Lipov 399 
Marie Kolaciová   15. 6.1942 80 let  Lipov 221
Ladislav Jagoš   22. 6.1942 80 let  Lipov 422
Anežka Štefánková  23. 7.1942 80 let  Lipov 370
František Jakoubek  16. 8.1942 80 let  Lipov 404
Bohumír Gajdoštík   8.11.1942 80 let  Lipov 327
Růžena Rajlová                  22.11.1942 80 let  Lipov 247
Miroslav Žák      1.12.1942 80 let  Lipov  58 

Antonín Sedlář   10. 2.1937 85 let  Lipov 501
Anežka Prachařová  13. 3.1937 85 let  Lipov   29
Jan Mikulčík   16. 4.1937 85 let  Lipov   62
Marie Kučerová                 28.11.1937 85 let  Lipov 140

Apolonie Karásková  16. 4.1932 90 let  Lipov   10
Anežka Jagošová    1. 6.1932 90 let  Lipov 145
Marie Halíčková    7.  9.1932 90 let  Lipov 316

Občané starší 90-ti let

František Stojaspal    9. 2. 1931 91 let  Lipov   51
Anežka Miškeříková    7. 1. 1930 92 let  Lipov 490
Marie Karásková   15. 2. 1930 92 let  Lipov 435
Cyril Červenka     2. 7. 1930 92 let  Lipov 357
Anežka Jeglová                  19.10.1930 92 let  Lipov   91
Božena Čerešňáková  28.12.1930 92 let  Lipov 210
Marie Prachařová  12. 4. 1929 93 let  Lipov 349
Františka Körberová  13.12.1926 96 let  Lipov   58
Božena Jagošová  28. 4. 1925 97 let  Lipov 440
Jiřina Vavřičková   30. 5. 1925 97 let  Lipov 456

50 let manželství

Růžena a František Kolaciovi 22. 4. 1972   Lipov   35
Jarmila a Josef Jochovi  29. 4. 1972   Lipov 470
Jiřina a František Sedlářovi   3. 6. 1972   Lipov 143
Anna a Václav Daňkovi  19. 8. 1972   Lipov 491
Marcela a Tomáš Pokorníkovi 30. 9. 1972   Lipov 478

60 let manželství

Magdalena a Vilém Hudečkovi    8. 9. 1962   Lipov 141
Jana a Bohumír Gajdoštíkovi 29.12.1962   Lipov 327

Jubilanti v roce 2022
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Sníh ať tiše padá Vánocemi,
ať jsou tedy krásné, krásnější než vloni,

ať přinesou štěstí, pohodu a klid,
nový rok pak zdraví a vše, jak má být.nový rok pak zdraví a vše, jak má být.

foto: Ladislav Mrkva


